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تورم سه رقمی
معاون اول رییس جمهور هفته گذشته در مراسم 
معارفه رئیس سازمان برنامه و بودجه با بدبینی به 
مذاکرات برجامی تاکید کرد که نمی توانیم برای 
حل مشکلات کشور به خارج امید داشته باشیم. 
مخبر اضافه کرد: بعید است که بتوانیم با نظام سلطه 
به جایی برسیم و باید به نحوی برنامه ریزی کنیم 
که فرض بر این باشد که نظام سلطه تحریم ها را لغو 
نخواهد کرد. این اظهارات محمد مخبر در حالی 
مطرح شد که اینروزها نرخ ارز سیر صعودی به خود 

گرفته و قیمت ها...
۰2

صاحب نظران هشدار می دهند اما جدی گرفته نمی شود؛

بیتدبیریدرکمیننقشجهان
سراغ هر نهادی می رویم ما را به نهاد دیگری پاس می دهد. سراغ شهرداری می رویم ما را سمت میراث فرهنگی 
پاس می دهد. سراغ میراث می رویم می گویند باید بروید شورای اصناف و کسبه! سراغ آنها می رویم می گویند 
باید بروید سراغ اوقاف و همین طور این چرخه ادامه دارد. چرخه ای که موجب می شود هر اقدامی با مشکل 
انجام شود ، درحالی که یک نفر باید مسئولیت ایمن سازی بازار را قبول کند. این را فرهاد کاوه آهنگر، 
سخنگوی سازمان آتش نشانی شهرداری اصفهان می گوید و تاکید دارد که خطر آتش سوزی در کمین بازار 

تاریخی اصفهان است . . . 

گزارش

۰4

 گفت و گو

نمک به زخم پزشکان نپاشید!
می  پزشک  روز  مناسبت  از  حالی  در  هم  امسال 
نویسیم که هنوز درگیر بحران کرونا هستیم و کادر 
به  رسانی  خدمت  مشغول  قدرت  تمام  با  درمان 
مبتلایان به کرونا هستند. نزدیک به ۱۸ ماه  است 
که حال و هوای جامعه پزشکی ایران درست مثل 
حال و هوای هشت سال دفاع مقدس شده است. آن 
زمان هم پزشکان با دست خالی  و کمترین دارو  و 
پرداختند  می  مجروحان  مداوای   به  تجهیزات  
و خیلی از سفیدجامگان در این راه به درجه رفیع 

شهادت رسیدند. امسال بر خلاف سالهای ...
۰۷
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سخنگوی صنعت برق استان اصفهان گفت: در هفته جاری اگر بار شبکه دچار مشکل نشود 
خاموشی نخواهیم داشت، اما اگر کمبود تولید و افزایش مصرف برق داشته باشیم، قطعا 
خاموشی های با برنامه انجام می شود. محمدرضا نوحی افزود: در صورت بر هم خوردن 
تعادل مصرف و تولید برق، خاموشی های با برنامه مطابق آنچه در سایت شرکت های توزیع 
عنوان شده انجام می شود، اما خاموشی های بدون برنامه ریزی، چنانچه بار شبکه افزایش 

یابد، در کشور اتفاق می افتد.

آیت اله سید کمال فقیه ایمانی به دیار باقی شتافت. ایشان از علمای مجاهد و خیر 
اصفهان و از شاگردان بنیانگذار انقلاب اسلامی امام خمینی  )ره( بوده است. وی در پی 
سفارش امام خمینی )ره( نخستین تفسیر قرآن به زبان انگلیسی و روسی را با عنوان 
»نورالقرآن فی تفسیر القرآن« به چاپ رساندند. همچنین ایشان در کنار فعالیت های 
علمی و دینی خود به فعالیت های فرهنگی و عمرانی در راستای یاری رسانی به عموم 

مردم به صورت دغدغه مند فعالیت می کردند.

 نوسان:یک تحلیل گر اقتصادی 
با اشــاره به اینکه مبارزه با تورم 
مبحث مهمی به حساب می آید و 
به قول معروف نباید دست بر روی 
دست گذاشت، گفت: صحبت از 
بروز ابرتورم اســتدلال محکمی 

ندارد.
آلبــرت بغزیان، کارشــناس اقتصادی 
دلیل افتادن مجدد اقتصاد ایران در تله 
تورم را چنین بیان کرد: ابتدا باید به این 
نکته اشاره داشــت، اظهار نظر کسانی 
که صحبــت از تورم افسارگســخته یا 
ابرتورم برای ســال ۱۴۰۰ می کنند را 
نه تنها متوجه نمی شــوم، بلکــه آن را 
بسیار تعجب آور می دانم زیرا این گروه 
اســتدلالی برای نســبت های خود به 
سال ۱۴۰۰ بابت گرانی هایی که مطرح 
می کننــد، ندارند و بــدون هیچ دلیل 
محکمی مدام در این باره فقط ابراز نگرانی  

می کنند.
وی در ادامــه دربــاره کســری بودجه 
احتمالی در ســال ۱۴۰۰ و پیامدهای 
آن چنین اظهار داشت: تنها دلیلی که 
مطرح می شود، همین موضوع )کسری 
بودجه مزمن( است که باید مورد توجه 
قرار داد. این مشــکل مربوط به امروز و 
دیروز نیست، بلکه طی سال های پیش 
)۹۹،۹۸ و ۹۷( با آن مواجه بوده ایم. نکته 
جالبی که جای اشاره دارد، این است که 
هیچ اعتراض یا تحلیلی از سوی مخالفان 
یا آن دســته که ســمت آقــای دکتر 
رئیسی به عنوان تیم اقتصادی معرفی 
شــده اند، بابت این موضوع ابراز نشده و 
شرایط فوق را یا مورد تایید قرار داده اند 
و یا نســبت به آن بی اعتنایی کرده اند، 
ولی الان به بیان نگرانی می پردازند.  این 
کارشــناس اقتصادی در این خصوص 
اضافه کــرد: گروهی که از ایــن بابت در 
نگرانی به سر می برند، نیاز است تا توضیح 
دهند چه چیزی نسبت به گذشته بدتر 
شده اســت. مواردی مانند فروش نفت، 
تحریم هــا و دور زدن آن حتی نرخ ارز که 
این روزها تکانی هم خورده به شکل سابق 
است، به نظر می رسد شاید دلیل طرح این 
نگرانی های تورمی این  است که در آینده 
با غافلگیری هایی روبرو خواهیم شد، زیرا 
حتی رشد نقدینگی و پایه پولی هم جهش 
خاصی پیدا نکرده و مانند گذشته است.
بغزیان در این خصوص گفت: ابراز نگرانی 
از گرانی ها در آینده بــه گونه ای مطرح 
می شود که انگار قصد تلقین این اتفاق 
به مردم در آن وجــود دارد تا در صورت 
افزایش قیمت های احتمالی در ارتباط 
با کالاهای اساسی مانند مواد لبنی که 
فشــار زیادی با توجه به شرایط حاکم 
در نتیجه آن به مــردم وارد خواهد آمد، 
آمادگی داشته باشند، اما نباید فراموش 
کرد که در صورت روی دادن این اتفاق 
دلیل آن باید مبحث جدیدی باشــد، 
زیرا عنوان های اشــاره شده قابل قبول 
نیســت. وی در ادامه تاکید کرد: با تمام 
اینها نباید فراموش کرد کــه مبارزه با 
تورم مبحث مهمی به حساب می آید و 
به قول معروف نباید دست بر روی دست 
بگذارد و در انتظار ورودش به سر برد. حل 
مشــکل تورم راه های مختلفی دارد که 
مسئولان باید آن ها را پیش از فرارسیدن 
مورد توجه قرار دهند، شایسته نیست که 
پس از روی دادن این اتفاق به فکر  چاره 
افتاد. امروز که همه این موضوع را مورد 
پیش بینی قرار می دهند، قطعا می توان 

راهکاری برای آن یافت.

آیت ا... فقیه ایمانی درگذشتکمبود تولید داشته باشیم، خاموشی ها ادامه می یابد
اقتصاد اصفهان

     گزارش

نباید دست 
روی دست بگذاریم

Is fahan

اقتصاد اصفهان در هفته ای که گذشت؛

 نوسان: مدیر کارخانه کاشی اصفهان گفت: درجهت رونق تولید و 
بالا بردن کیفیت کاشی و باز گرداندن اعتبار اولیه در تولید کاشی 
دیواری بزودی این دستگاه مورد بهره برداری قرار خواهد گرفت. 
محمدحسین شهسواری عنوان کرد: برای خرید بهترین و آخرین 
مدل چاپگر دیجیتال دوخطه کاشی ساخت کشور اسپانیا بیش از 
۱۰۰ میلیارد ریال هزینه شده و با راه اندازی تمامی خطوط تولید 
کاشی این مجموعه با چاپ دیجیتالی جدید کارخانه کاشی اصفهان 
تولدی دوبار خواهد داشت. مدیر کارخانه کاشی اصفهان در ادامه 
افزود: تمامی خطوط این واحد صنعتی و تجهیزات آن با نظارت 
مهندسین و تکنسین های شرکت ساکمی ایتالیا در حال اوورهال 
است. وی اعلام داشت: از تیرماه سال ۹۹ که این مجموعه صنعتی 
را تحویل گرفته ایم تاکنون ۳۰۰ نفر از نیروهای قدیمی کارخانه که 
بخاطر بحران های به وجود آمده و تعطیلی خطوط کارخانه دچار 
مشکل شده بودند مجددا به کار تولید برگشته اند و در ماه های اخیر 
قریب به یک صد و سی نیروی جدید نیز در این کارخانه بکار گرفته 
شده و در صورت تداوم حمایت مسئوولان تا پایان سال سیصد 
نیروی دیگر نیز که عمده شان بومی منطقه خواهند بود، در این 
مجموعه مشغول به کار خواهند شد. آنچه می خوانید، مهمترین 

رویدادهایی است که درهفته گذشته بر اقتصاد اصفهان گذشت؛
 پیشرفت ۴۹ درصدی پروژه سد کوهرنگ 

عباس رضایی در خصوص افتتاح فرمانداری شهرستان های جَرقویه، وَرزنَه، هَرَند 
و کوهپایه که در شهر هرند برگزار شد، اظهار داشت: استقرار چهار فرمانداری 
در شرق اصفهان، اقدامی بود که در دولت تدبیر و امید انجام شد و توسعه همه 
جانبه منطقه در همه بخش ها را بدنبال خواهد داشت. به گفته وی، مردم این 
شهرستان ها مطالبات به حقی دارند که باید با تسریع استقرار نهادهای دولتی 
محقق شوند. استاندار اصفهان در ادامه افزود: پروژه سد کوهرنگ سه، طی ۱۱ 
سال ۲۱ درصد پیشرفت داشت، اما این میزان از سال ۹۷ تا سال گذشته به 
۴۹ درصد رسید و امیدواریم از شهریور ماه با برطرف شدن ایراد فنی بزودی 

بستر کار به پایان برسد.
آتش سوزی در بازار تاریخی اصفهان

امام)ره(  تاریخی  میدان  فرش فروشان  بازار  در  چهارشنبه  روز  آتش سوزی 
اصفهان هیچگونه خسارت جانی و مالی نداشت. سخنگوی سازمان آتش نشانی 
و خدمات ایمنی شهرداری اصفهان گفت: این آتش سوزی ساعت ۹ و ۳۴ 
دقیقه امروز به اتاق فرمان ۱۲۵ اعلام و در پی واحدهای آتش نشان به محل 
اعزام شد. فرهاد کاوه آهنگران افزود: حریق در قسمت بالای یک سقاخانه در 
بازار فرش فروشان میدان امام )ره( رخ داد که با سرعت عمل نیروهای عملیاتی 
خاموش و از سرایت آتش به مغازه های مجاور و بازار جلوگیری شد. وی تصریح 
کرد: علت بروز این حادثه توسط کارشناسان آتش نشانی بررسی و اعلام خواهد 
شد. در سال های گذشته نیز چند فقره آتش سوزی در مغازه های بازار بزرگ 
اصفهان رخ داد و تاکنون جلسه های بسیاری بین نهادهای مختلف برای تامین 
ایمنی این مجموعه برگزار و به تشکیل کارگروه ویژه ایمن سازی بازار تاریخی 
اصفهان با هدف هماهنگی هرچه بیشتر بین دستگاه های اجرایی مختلف برای 
ایمنی این مجموعه تاریخی و صنفی بزرگ منجر شده است. بر اساس برخی از 

آمار منتشر شده حدود ۲۷ هزار واحد صنفی در این بازار فعال است.
بحران که اصفهان را تهدید می کند

مدیرکل مدیریت بحران استانداری اصفهان گفت: وزارت  نیرو و جهاد کشاورزی 
باید در اجرای طرح های تعادل بخشی آب و تأمین آب برای استان اصفهان 
اقدام کنند در غیر این صورت در آینده با بحران روبه رو می شویم. منصور 
شیشه فروش با اشاره به فرونشست زمین در اصفهان اظهار داشت: فرونشست 
زمین در اثر برداشت بی رویه از آب های زیرزمینی اتفاق می  افتد، نشست زمین 
سبب ایجاد شکاف عمیق در سطح زمین می شود. شیشه فروش با اشاره به اینکه 
نرخ فرونشست زمین در دشت های استان ۱۵ تا ۱۸ سانتی متر در سال گزارش 
شده است، گفت: در سال های ۸۴ تا ۹۹ در اصفهان ۷ هزار و ۱۸۷ حلقه چاه 
غیرمجاز پر و مسدود شده و طی سال های ۹۵ تا ۹۹ در استان اصفهان ۱۵ هزار 

و ۸۰۰ پروانه بهره برداری برای چاه های کشاورزی اصلاح و تعدیل شده است.
سرمایه گذاری ۲۰۰۰ میلیارد تومانی ذوب اهن  

برای مقابله با بحران کم آبی 
به منظور بررسی میزان پیشرفت پروژه های انتقال آب و پساپ ذوب آهن 
اصفهان،منصور یزدی زاده مدیر عامل شرکت از این پروژه ها بازدید کرد. منصور 
یزدی زاده در جریان بازدید از این پروژه ضمن تاکید بر تسریع در روند اجرای 
این پروژه ها گفت: به علت حیاتی بودن پروژه های تصفیه آب برای ذوب آهن 
و تاثیر آنها بر کاهش میزان برداشت آب خام روند اجرایی شدن آنها به صورت 
مستمر مورد بررسی قرار می گیرد. وی خاطر نشان کرد: سرمایه گذاری کلان 
بیش از ۲۰۰۰ میلیارد تومانی ذوب آهن اصفهان در این زمینه بیانگر اعتقاد 
عمیق این شرکت به مسؤلیت های اجتماعی و درک شرایط بحران کم آبی 
منطقه دانست و امیدوارم در سالی که به عنوان تولید ، پشتیبانی ها ، مانع زدایی 
ها نام گذاری شده است ، مراجع برون سازمانی جهت برطرف شدن کامل موانع 

موجود مجوز های لازم را صادر نمایند.
رقابت »اربابان سلاح« 

ارتش های جهان در اصفهان
تیم های  با حضور  شنبه  روز  از  ارتش های  اربابان سلاح  رشته  رقابت های 
کشورهای ایران، روسیه، ازبکستان و ویتنام با حضور معاون هماهنگ کننده 
نیروی زمینی ارتش، سرکنسول روسیه در اصفهان و استاندار اصفهان و جمعی 

دیگر از مسؤولان در شهرستان شاهین شهر آغاز به کار کرد.

کاشی اصفهان 
جان دوباره می گیرد

استاد اقتصاد دانشکده پژوهش صنایع تهران 
درباره برخی نگرانی ها از نرخ تورم سه رقمی 
و ایجاد ابرتورم در کشور با توجه به فضای 
سیاسی بسته در کشور، به "نوسان" می گوید: 
به طور قطع اگر فکری به حال تورم نشود تورم 
به رشد فزاینده خود ادامه خواهد داد. "رسول 
پیرهادی" با بیان اینکه اقتصاد ایران در سال 
های مختلف و بعد از دوره ریاست جمهوری 
آقای رفسنجانی حتی تورم را در محدوده ۹۰ 
درصد نیز تجربه کرد، البته احتمال اینکه تورم 
کشور سه رقمی شود بعید است، چراکه افزایش 
نرخ تورم نه تنها به نفع دولت نیست، بلکه منجر 
به افزایش نارضایتی عمومی مردم و عدم ثبات 
روانی و اجتماعی می شود که این برای خود 

دولت نیز ناخوشایند خواخد بود.

دولت، فکری خواهد کرد
به اعتقاد او دولت حتما فکری به حال کنترل 
تورم خواهد کرد و اگر بخواهیم اقتصاد حرکت 
کند به طور قطع نیازمند تعامل با دیگر 
کشورها هستیم، اما به نظر می رسد برخی 
تفکرات تیم اقتصادی دولت سیگنال های 
مناسبی برای اقتصاد کشور ندارند مگر اینکه 
بازنگری بر این موضوع شود و نقش مجلس نیز 
در این امر بسیار مهم است، بنابراین انتظار می 
رود مجلس به وزرایی رای دهد که بیشترین 
کارایی و برنامه مدون و مشخصی برای اقتصاد 
کشور داشته باشند. او به تفکر کابینه اقتصادی 
دولت پیشنهادی آقای رئیسی اشاره می کند 
و می گوید: به عنوان مثال آقای عبدالملکی 
وزیر پیشنهادی تعاون و کار، یکی از مخالفان 

جدی FATF هستند که همین مخالف 
نشان دهنده یک چالش است در حالیکه یکی 
از پیش شرط های تعامل با دیگر کشورها 

پذیرش FATF است.
این استاد اقتصاد با پیش بینی نرخ تورم ۴۴ 
درصدی طی سال های ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ برای 
کشور، تاکید کرد: متاسفانه افزایش نرخ تورم 
موجب کاهش سطح رفاه، کوچک شدن سفره 
های مردم و سخت شدن زندگی های آنها شده 
است. به گفته پیرهادی با افزایش نرخ تورم، قشر 
متوسط جامعه از اقتصاد ایران حذف شده و 
متاسفانه به واسطه تورم شکاف و فاصله طبقانی 
در کشور بسیار افزایش یافته و طبقه متوسط به 

طبقه پایین سقوط کرده است.

درگیر شدن با ابرتورم
همچنین "سامان احمدوند" یکی از کارشناسان 
مالی و اقتصادی کشور نیز رشد عجیب نقدینگی 
را یکی از چالش های دولت رئیسی می داند 
و می گوید: در حال حاضر مهمترین مسئله 
کشور به غیر از تحریم ها و کسری بودجه، کنترل 
نقدینگی است، چراکه اگر نقدینگی را کنترل 
نکنیم کشور پتانسیل درگیر شدن با ابرتورم را 
خواهد داشت. او البته تصریح می کند که تنها 
موضوعی که می تواند ابرتورم را به تعویق بیندازد 
و یا در سالیان متمادی آن را تعدیل کند، برداشته 
شدن تحریم هاست تا با ورود و تزریق ارز و دلار 
به کشور تا حدودی بتوان تورم را در راستای رشد 
نقدینگی کنترل کند. احمدوند با ارزیابی تیم 
اقتصادی پیشنهادی دولت و اینکه آیا می تواند 
مشکلات کشور را حل کند یا خیر، می گوید: 

متاسفانه از نگاه بنده به غیر از گزینه پیشنهادی 
وزارت اقتصاد دولت جدید، که برنامه آن اندکی 
دقیق و شناختی از بازار مالی و مسائل خرد 
دارد، بقیه گزینه های تیم اقتصادی دولت و به 
خصوص سازمان برنامه و بودجه برنامه مشخصی 
برای فضای کنونی کشور ندارند و وعده هایی که 
می دهند با توجه به شرایط فعلی کشور نیست 
و تا زمانی که نقدینگی، برجام و تحریم ها حل 
نشود، این وعده ها عملی نخواهد شد، البته 
امیدوارم مجلس در برخی تایید صلاحیت ها با 
احتیاط پیش رود و به خصوص در انتخاب وزرای 
اقتصادی سختگیری بیشتری داشته باشد.

دنیای تعامل برای 
حداکثر کردن منافع

دانشگاه  از سوی دیگر عضو هیئت علمی 
اصفهان درباره نگرانی ها از ایجاد ابرتورم در 
کشور به "نوسان" توضیح می دهد: تورم دو 
عامل اساسی دارد که یکی همچون میزان 
اصلاح  در  توانایی  نقدینگی،  حجم  تولید، 
نهادهای اقتصادی، قابل اندازه گیری است و 
دیگری با ریشه سیاسی به شوک های روانی 
برمی گردد، اما در مورد نرخ تورم ایران، دسته 
دوم تاثیر بیشتری بر جای می گذارد. "هوشنگ 
شجری" به سیاست همه یا هیچ اشاره می کند 
و می گوید: در دنیای امروز این سیاست مطلقا 
شکست خورده، چراکه اکنون دنیای تعامل و 
چانه زنی برای حداکثر کردن منافع ملی و کمتر 
کردن خسارت هایی است که متوجه ملت می 
شود. او با انتقاد بر اینکه متاسفانه امروز کشور 
دوباره به سمت سیاست همه یا هیچ پیش رفته 

که نهایت آن از دست رفتن منابع کشور، تورم 
بالا، کسری ترازهای سنگین و .... است، اضافه 
می کند: امروز بخش عظیمی از منابع ارزی 
کشور در خارج بلوکه شده و نقل و انتقال وجوه 
به دلیل نپذیرفتن FATF امکان پذیر نیست، 
از سوی دیگر نرخ ارز سرسام آور افزایش یافته و 

بیشتر خواهد شد. 
به اعتقاد شجری، امروز ایران در شرایطی قرار 
ندارد که زیاد بخواهد، اما اگر »سیاست همه یا 
هیچ« را کنار بگذارد و حاضر به بده و بستان شود 
شرایط تغییر خواهد کرد، بنابراین در مجموع 
باید پیرو این معادله باشیم که »۸۰ درصد 
چیزی بهتر از ۱۰۰ درصد هیچ است«. به گفته 
این اقتصاددان، مهار نرخ تورم در ایران بستگی 
به این دارد که در دنیای سیاست، »سیاست 
همه یا هیچ« را کنار گذاشته و وارد تعامل با 
دنیا شویم و از سوی دیگر به منافع ملی بیشتر 
فکر کنیم، بنابراین ابتدا باید با حل مشکلات 
سیاسی کشور، حسن نیت خود را به دنیا 
ثابت کنیم و قدم در دنیای مذاکرات بگذاریم و 
تنها در این شرایط می توانیم منافع خود را به 

حداکثر برسانیم.
او تاکید می کند: اگر »منم زدن های پی در 
پی« در عالم اقتصاد ایران ادامه یابد بدون شک 
ابرتورمی بزرگ در راه خواهد بود، چراکه دنیای 
اقتصاد، دنیای رجزخوانی نیست، بلکه فضای 
ظریف تجارت و بده و بستان است، بنابراین اگر 
نخواهیم شرایط امروز را درک کنیم نتیجه آن 
ابرتورم، از دست رفتن منابع ارزی، سرسام آور 
شدن نرخ ارز، افزایش فقر و ... خواهد بود. این 
اقتصاددان با بیان اینکه باید دید تیم اقتصادی 
دولت رئیسی در عمل چگونه رفتار می کند، می 
بر این عقیده است که اگر بنا بر برخی صحبت 
های تیم اقتصادی دنیا، تعامل با دنیا نداشته 
باشیم، قطعا نرخ تورم تا پایان امسال به بالای 

۱۰۰ درصد خواهد رسید. 

انباشت تورم در اقتصاد ایران
از سوی دیگر "کمیل طیبی" دیگر اقتصاددان 
اصفهانی درباره پیش بینی ابرتورم برای اقتصاد 
ایران در سال جاری، به "نوسان" می گوید: 
متاسفانه امروز به دلیل عدم تعامل با دنیا ارکان 
و چارچوب اقتصاد، تولید و صنعت، درآمد 
خانوار، بازار کار، تجارت و ... دچار آسیب شده 
است که یکی از عوامل مهم آن مزمن بودن 
تورم طی چند دهه اخیر است. به گفته طیبی، 
تا به یاد داریم تورم در اقتصاد ایران وجود داشته 
و انباشت تورم ایجاد شده است و به نظر می رسد 
بیش از این نرخ تورم افسارگسیخته شود و در 
آینده شرایط بدتری همچون قحطی و کمبود 
کالا در کشور ایجاد خواهد کرد. او وظیفه اصلی 
دولت و تیم اقتصادی دولت جدید را کنترل 
تورم می داند و تاکید می کند: برای کنتزل تورم 
نیازمند تنش زدایی، تجدید نظر در ارتباط با 
اقتصاد جهانی هستیم، چراکه امروز بسیاری از 
نیازهای کشور تنها از اقتصاد جهانی قابل تهیه 
است. به گفته این اقتصاددان، اولویت سیاست 
های کنترل تورم با توجه به ابزارهایی که وجود 
دارد، تنها تنش زدایی است، چراکه اقتصاد 

ایران امروز به شدت درگیر تحریم ها است.

تفکرات تیم اقتصادی دولت، سیگنال های مناسبی به اقتصاد کشور نمی دهد؛

تورمسهرقمی
کارشناسان، اولویت اقتصادکشور را سیاست های کنترل تورم و تنش زدایی با دنیا می دانند

 نوسان:  مدیرعامل ســازمان مدیریت 
حمل و نقل بار شهرداری اصفهان از نصب 
سیســتم توزین هوشــمند ناوگان بار در 
حال حرکت در گردنه زینل اصفهان برای 
شناســایی اضافه بــار خودروهای حمل 
بار خبر داد و گفت: این اقدام از فرســایش 
زیرساخت های شهری و افزایش آلودگی 
هوا و افزایش ترافیک ناشی از حمل اضافه 

بار در شهر جلوگیری می کند.
مجید طهماســبی با اشــاره به اینکه در 
سالهای اخیر هوشمندسازی ارائه خدمات 

در حوزه حمــل و نقل بار در دســتور کار 
شهرداری اصفهان قرار گرفت، اظهار کرد: 
یکی از مهمترین مولفه هــا در این حوزه، 
کنترل وزن خودرو و اضافه بار است که می 
تواند به زیرساخت های شهری آسیب زده، 
ترافیک و آلودگی هوا را تشــدید کرده و از 

عمر ناوگان بکاهد.
 وی ادامــه داد: شناســایی ایــن مولفه با 
استفاده از سیســتم های توزین هوشمند 
ناوگان در حال حرکت )WIM( انجام می 
شــود؛ البته برای این منظور روش سنتی 

توزین از باسکول هم وجود دارد اما استفاده 
از سیســتم های جدید برای اولین بار در 
کشور در شــهر اصفهان و در گردنه زینل 
اجرایی شده است. وی افزود: با نصب این 
ســامانه در گردنه زینل، وزن خودروهای 
حمل بار از مبدا کنترل شــده و اگر اضافه 
وزن وجود داشته باشــد در قالب عوارض 

شهری، جریمه دریافت می شود.  
وی با بیان اینکه براســاس این طرح وزن 
خودرو، ســرعت خودرو و مجــوز آن در 
دستگاه به ثبت رسیده و اطلاعات می تواند 

در این محور در اختیار سازمان مدیریت 
پســماند قرار گیرد، گفــت: گردنه زینل 
یکی از مبادی ورود و خروج ماشین های 
حمل بار درون شــهری است و ۱۴ نقطه 
دیگر در شــهر شناسایی شــده است که 
براساس اولویت بندی این سامانه در آنها 

نصب می شود. 
طهماســبی با بیان اینکه اولویت اول ما 
۵ محــور از ۱۴ محور اســت، اظهار کرد: 
این هدف گــذاری تا ســال ۱۴۰۵ باید 

محقق شود.

مدیرعامل سازمان مدیریت حمل و نقل بار شهرداری اصفهان خبر داد؛

سیستم توزین هوشمند ناوگان بار در گردنه زینل اصفهان

معاون اول رییس جمهور هفته گذشته در مراسم معارفه رئیس سازمان برنامه و بودجه با بدبینی به 
مذاکرات برجامی تاکید کرد که نمی توانیم برای حل مشکلات کشور به خارج امید داشته باشیم. مخبر 
اضافه کرد: بعید است که بتوانیم با نظام سلطه به جایی برسیم و باید به نحوی برنامه ریزی کنیم که 
فرض بر این باشد که نظام سلطه تحریم ها را لغو نخواهد کرد. این اظهارات محمد مخبر در حالی مطرح 
شد که اینروزها نرخ ارز سیر صعودی به خود گرفته و قیمت ها بی مهابا رو به افزایش است؛ تا جایی که 
بسیاری از کارشناسان و اقتصاددان از شکل گیری ابرتورمی بزرگ در کشور خبر می دهند و بر این 
اعتقادند که تیم اقتصادی جدید دولت باید با تغییر تفکر، به دنبال تعامل با دنیا باشد و اگر این گونه نباشد، تورم سه 

رقمی دور از انتظار نیست.
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سه  منطقه  مدیر  نوسان:    
به  اشاره  با  اصفهان  شهرداری 
بازار  شبکه  ساماندهی  اینکه 
در  گذشته  های  دهه  از  اصفهان 
گفت:  است،  بوده  اقدام  دست 
عملیات اجرایی طرح ساماندهی 
گذشته  سال  از  میدان  تا  میدان 
حدفاصل میدان امام علی )ع( تا 
میدان امام )ره( و بازار رنگرزها در 
سال جاری با هزینه ۲۰۰ میلیارد 
ریال توسط شهرداری منطقه سه 

در دست اجراست.
به گزارش نوسان و به نقل از اداره 
شهرداری  ای  رسانه  ارتباطات 
اشاره  با  کارگر  حسین  اصفهان، 
گذرهای  ساماندهی  و  مرمت  به 
کرد:  اظهار  سه  منطقه  در  تاریخی 
با توجه به اهمیت اماکن تاریخی و 
ارزش گذاری به این بناها، شهرداری 
در  را  هایی  هزینه  سالانه  اصفهان 
اماکن  بهبود  و  ساماندهی  راستای 
های  برنامه  در  تاریخی  گذرهای  و 

عمرانی خود دارد. 
ساماندهی  بنابراین  داد:  ادامه  وی 
تاریخی - گردشگری میدان  محور 
تا میدان با توجه به نامناسب بودن 
با  آن  دیواره  و  سقف  ریزش  کف، 
میراث  کل  اداره  از  مجوز  صدور 
دستور  در  اصفهان  استان  فرهنگی 
اصفهان  شهرداری  سه  منطقه  کار 

قرار گرفت. 
مدیر منطقه سه شهرداری اصفهان 
این  اجرایی  عملیات  کرد:  تصریح 
رعایت  با  متر  طول ۹۴۰  به  پروژه 
ابتدای سال گذشته  از  حال کسبه 
از  متر   ۵۰ به  متر   ۵۰ صورت  به 
امام علی  میدان  هارونیه در  سمت 
)ع( آغاز و در ابتدا آسفالت برداری 
کف آن اجرا شد، با حفاری کف و 
نوسازی  ناکش،  های  کانال  احداث 
نشانی،  آتش  و  شهری  تاسیسات 
آن  سنگفرش  و  زیرسازی  عملیات 

انجام شد.
ها  مکان  از  بسیاری  در  افزود:  وی 
که دیواره و سقف ها تخریب شده 
باعث تهدید جان شهروندان  بود و 
می شد، عملیات مرمت آن نیز انجام 
شد به صورتی که سقف های معیوب 
نوسازی و یا سبک سازی بام انجام 
و پس از ایزولاسیون، آجرفرش بام 

انجام شده است. 
کارگر با اشاره به هزینه ۱۲۰ میلیارد 
ریالی اجرای طرح ساماندهی میدان 
با  پروژه  این  کرد:  اظهار  میدان  تا 
در  درصدی   ۹۸ فیزیکی  پیشرفت 

حال اتمام است. 
مدیر منطقه سه شهرداری اصفهان 
به دیگر پروژه ساماندهی شبکه بازار 
اصفهان اشاره کرد و افزود: عملیات 
رنگرزها،  بازار  برداری  آسفالت 
سال  ابتدای  از  شرقی  نو  بازارچه 
تاسیسات  نوسازی  با  و  آغاز  جاری 
عملیات  نشانی،  آتش  و  شهری 
سنگ فرش آن در دست اقدام است.  
مدیر منطقه سه شهرداری اصفهان 
تصریح کرد: یکی از بازارها که دارای 
کارگاه های متعدد فرش و متعلقات 
آن بوده و نیاز جدی به ساماندهی 
دارد، بازار رنگرزهاست که مساحتی 
و  دارد  مترمربع  هزار  حدود هشت 
برای عملیات ساماندهی آن، هزینه 
ای بالغ بر ۹۰ میلیارد ریال در نظر 

گرفته شده است.

با تصویب شورای اسلامی شهر اصفهان در جلسه علنی امروز، شهرداری اصفهان۱۰ میلیارد 
ریال برای ارتقای نظام ســلامت کمک خواهد کرد. توزیع این اقلام با هماهنگی دانشگاه 
علوم پزشکی انجام خواهد شد. همچنین تاکید شد این اقلام در بخش تجهیزاتی که مورد 
استفاده عمومی بوده و سرمایه ای برای بخش بهداشت و سلامت است، خریداری شود تا 
درخواست های بهداشت و درمان که مدتی بود به دلیل نداشتن ردیف اعتباری در بودجه 

شهرداری معطل مانده بود پاسخ داده شود.

عضو شورای اسلامی شــهر اصفهان گفت: انتخاب شــهردار توانمند آزمونی است که 
پیش روی منتخبان مردم قرار گرفته و باید شهرداری انتخاب شود که نگاه کلان به شهر 
اصفهان داشته و بتواند حق آن ها را از سفره بودجه کشــور بردارد. منوچهر مهروی پور  
شفافیت را یکی از اولویت های شورای ششم دانست و تاکید کرد: شفافیت دریچه نظارت 
مردمی است که اصل هشتم قانون اساسی یعنی امر به معروف را ممکن کرده و خلاءها را 

به مسئولان گوشزد می کند.

شفافیت؛ اولویت های شورای ششم اصفهانکمک شهرداری اصفهان به حوزه سلامت

گزارش

گزارش

ساماندهی محور تاریخی
میدان تا میدان

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری اصفهان عنوان کرد؛

علی صالحی در پنجمین جلسه علنی شورای 
اسلامی شهر اصفهان، با اشاره به انتخاب 
شهردار اصفهان و فرایندی که به طور منطقی 
انتخاب  برای  کرد:  اظهار  رود،  می  پیش 
شهردار از ابتدا فرایندی تعریف شد، اما این 
فرایند اصل نیست، بلکه مسیری است تا دچار 
خطاهای شناختی نشویم و از همه ظرفیت ها 

استفاده کنیم.
وی با درخواست از نخبگان و رسانه ها برای 
قرار گرفتن در کنار شورای شهر تا انتخاب 

خوبی برای چهار سال پیش رو داشته باشیم، 
گفت: انتخاب شهردار اصفهان مهم ترین 
تصمیم شورا است که اگر چند روزی تأخیر 

داشته باشد نتایج بهتری خواهد داشت. 
در این راستا پذیرای همه نظرات هستیم و 
همانطور که مردم را به صورت جدی در این 
فرایند مشارکت داده ایم، همچنان نیاز به 
همراهی مردم داریم تا این فرایند با خروجی 

مناسب به پایان برسد.
این عضو شورای اسلامی شهر اصفهان با تأکید 

براینکه ما منتخب همه مردم اصفهان هستیم، 
گفت: حتما در شورای ششم شهر اصفهان 
حوزه  در  را  جوان  نخبگان  حضور  مسأله 
مدیریت شهری در اولویت قرار خواهیم داد و 
درخواست ما از مدیریت آینده شهر این است 
که زمینه حضور و مشارکت جوانان را در اداره 

شهر فراهم کند. 
پشت  دوران  اینکه  بیان  با  وی همچنین 
میزنشینی مدیران در شهرداری به پایان 
رسیده است، تصریح کرد: اولویت با مدیرانی 

است که در دل محلات از نزدیک با مردم 
همراه باشند و تصمیمات لازم را بگیرند، 
چراکه سرمایه اجتماعی در شهر اصفهان نیاز 

به حضور چنین مدیرانی دارد.
صالحی مبارزه با فساد و سلامت اداری را یکی 
دیگر از اولویت های جدی شورای اسلامی 
شهر برشمرد و افزود: البته نیاز داریم مبارزه با 
فساد هوشمند، سیستمی و با فرایند نامتوازن 
در دسترس مردم باشد تا در خروجی سیستم 

قابل مشاهده باشد. 
وی بر رفع قوانین زاید و قابل تفسیر تأکید و 
خاطرنشان کرد: به زودی از طریق کمیته 
بعضا  ساختارهای  تغییر  و  نظارتی  های 
نمایشی، مبارزه جدی و عملی با فساد در 
شورای شهر ادامه پیدا خواهد کرد. البته 
سلامت کارکنان خدوم شهرداری بیش از هر 
چیز مورد تاکید ما بوده و هست، اما آنچه که 

وجود دارد هم زیبنده شهر اصفهان نیست.
سخنگوی شورای اسلامی شهر اصفهان با 
بیان اینکه در مساله برنامه و بودجه نیز نیاز 
به تغییر ریل جدی در مدیریت شهری داریم، 
گفت: امروز نگاه ها به شورای ششم برای 
تحول است و این تحول جزو با تغییر و تحول 
در حوزه برنامه و بودجه اتفاق نخواهد افتاد که 
این موضوع در اولویت کمیسیون اقتصادی 

نیز هست. 
وی زاینده رود را یکی دیگر از اولویت های 
اصلی برای شهر و شهروندان اصفهان دانست 
و گفت: جریان زاینده رود از سراب تا پایاب و 
شریان حیاتی شهر اصفهان را از همه دستگاه 
ها به صورت جدی مطالبه و پیگیری می 
کنیم، چراکه این مساله اول و اساسی در شهر 

اصفهان برای همه نسل ها است.

سخنگوی شورای اسلامی شهر اصفهان مطرح کرد؛

پایاندورانپشتمیزنشینی
حضور نخبگان جوان در حوزه مدیریت شهری در اولویت امور قرار دارد

citizen

 نوسان: مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری اصفهان 
الحسین)ع( عبدالله  ابا  حضرت  شهادت  ایام  تسلیت  ضمن 

و  سید  سوگواری  ایام  آغاز  با  همزمان  اصفهان  شهر  گفت: 
سالار شهیدان، با نصب 5۰ هزار متر پرچم ریسه ای، بیش از 
5 هزار پرچم عزاداری و صدور مجوز برای برپایی ۲۰۰ ایستگاه 
»نما و نوا« از سوی شهرداری رنگ و بوی محرم به خود گرفت.  
ایمان حجتی در خصوص اقدامات شهرداری برای ماه محرم اظهار 
کرد: فضاسازی شهری در همه شهر مانند سال های گذشته با 
انجام فعالیت ها بر اساس دستورالعمل های بهداشتی، انجام و 

شهر یکپارچه سیاهپوش شده است. 
 وی ادامه داد: مجموعه این فعالیت ها با هماهنگی هیئت های مذهبی و بر 
اساس سیاست های سازمان تبلیغات اسلامی استان اجرایی شده است. وی 
به اهتزاز ابرپرچم یا حسین)ع( ویژه آغاز سیاه پوشی ماه محرم در میدان لاله 
اشاره کرد و گفت: مانند سالهای گذشته با اهتزاز پرچم، فعالیت ستاد شهر 
حسینی شهرداری اصفهان به صورت رسمی آغاز شد. حجتی افزود: مجموعه 
طرح های گرافیکی اداره کل ارتباطات شهرداری اصفهان ویژه ایام محرم نیز 
با طرح هایی از نوحه های قدیمی در نقاط مختلف شهر نصب شده که شامل 
6 طرح است و در حدود ۲۰۰ نقطه از شهر به چشم می خورد. همچنین 
طرح دیواره پازلی ساختمان ارگ جهان نما به طرح محرم و نوشته "زیر 
عَلمَت امن ترین جای جهان است" آراسته شده است. به گفته وی فضاسازی 
داخل و خارج ساختمان شهرداری مرکزی اصفهان و میدان امام حسین)ع( 
نیز از دیگر اقدامات برای این ایام است و همچنین سازمان فرهنگی اجتماعی 
شهرداری اصفهان از نهایت ظرفیت تبلیغاتی و فضای شهری خود برای ایام 

محرم استفاده کرده است.  

نصب ۱5۰۰ پرچم در سطح مناطق ۱5 گانه  
وی در خصوص اقدامات سازمان زیباسازی شهرداری اصفهان برای فضاسازی 
شهری ویژه ایام محرم اعلام کرد: ۱۵۰۰ پرچم سیاه و سبز در سطح مناطق 
پانزده گانه نصب شده است. همچنین نصب 6۰۰ پلاکارد با موضوع و مفاهیم 

محرم در سطح مناطق و نقاط مختلف شهر انجام شده است.   
وی با بیان اینکه نصب المان های موضوعی، نصب پرچم های سیاه و سبز و 
قرمز، اجرای طرح های فرهنگی و تبلیغات محیطی و ... از سوی شهرداری های 
۱۵ گانه اصفهان، معاونت خدمات شهری و سازمان زیباسازی صورت گرفته 
است، گفت: سازمان آتش نشانی برای حفظ ایمنی شهروندان در هیات های 
عزاداری دستورهای لازم را اجرایی کرده، همه ایستگاه های آتش نشانی به 
حالت آماده باش درآمده و نیروهای آتش نشانی ملزم به بازدید از همه ایستگاه 
های نما و نوا و محل برنامه ها در هیات ها و تکایا هستند. ضمن اینکه پیرو 
هماهنگی های صورت گرفته و دستورالعمل ارائه شده به سازمان آتش نشانی، 
هیئت هایی که نیاز به کپسول آتش نشانی دارند می توانند با مراجعه به سازمان 

آتش نشانی و خدمات ایمنی، کپسول را به صورت امانی دریافت کنند.

صدور مجوز ایستگاه های عزاداری 
بدون نیاز به مراجعه حضوری 

مدیرکل ارتباطات شهرداری اصفهان بیان کرد: امسال مانند سال گذشته 
به جای ایستگاه های صلواتی و پذیرایی در شهر و بر اساس سیاست های 
سازمان تبلیغات اسلامی، ایستگاه  های نما و نوا برپا خواهد شد تا از گسترش 
ویروس کرونا جلوگیری شود که امکان دریافت مجوز برای این ایستگاه ها 
نیز به صورت غیرحضوری و از طریق میز خدمت شهرداری با مراجعه به 
آدرس My.isfahan.ir فراهم شده است. در این ایستگاه ها نوحه پخش 
خواهد شد و برای جلوگیری از شیوع کرونا اجازه توزیع نذورات وجود ندارد. 
وی تصریح کرد: همچنین از طریق سامانه My.isfahan.ir شهروندان می 
توانند مجوز نصب داربست و ایستگاه  های نما و نوا را اعلام تا بعد از بررسی، 
نتیجه آن به فرد متقاضی اعلام  شود. متقاضیان به محض ورود به سایت، با 
یک کلیک بر روی فرم تعهد نصب داربست، فرم تعهد ایجاد ایستگاه  های نما 
و نوا و بنر، درخواست خود را تکمیل کرده، محل برگزاری مراسم را در سامانه 
ثبت و منتظر دریافت کد رهگیری از طریق پیامک می  شوند. وی افزود: در 
حال حاضر بیش از ۳۰۰ مورد مجوز صادر شده که ۲۰۰ مورد آن برای ایستگاه 

 های نما و نوا و مابقی برای برگزاری مراسم است.

اختصاص فضای ۳۳۰ گالری شهری
 به موضوع محرم

حجتی در خصوص برنامه های سازمان فرهنگی اجتماعی شهرداری اصفهان 
ویژه ایام محرم نیز به اجرای بیش از ۷۰ برنامه و اقدام اشاره کرد و افزود: 
تولید و انتشار مجموعه کلیپ های " نجواهای در گلو مانده" از سوی دفتر 
تخصصی سینما، تولید نماهنگ های ادبی از سوی مرکز آفرینش های ادبی 
قلمستان، برنامه نغمه های عاشورا، جوانان حسینی و ... از سوی فرهنگسرای 
خورشید، مسابقه نقاشی با موضوع محرم، فراخوان عمومی ویژه ماه محرم با 
موضوع حمایت از کانون های فرهنگی و سمن ها از سوی اداره مشارکت 
های سازمان، اختصاص فضای ۳۳۰ گالری شهری به موضوع محرم، برپایی 
نمایشگاه محرم در ایستگاه مترو میدان امام حسین)ع(، برپایی گالری خط 
خون و اجرای نمایش در محور چهارباغ، تولید برنامه های ویدیویی با موضوع 
اقوام و فرهنگ های مختلف ایرانی در محرم، چاپ ۳۰ هزار پرچم، اهدای اقلام 
بهداشتی به هیات های مذهبی، اجرای نمایش قافله عزا، ساخت و پخش فیلم 
هایی با موضوع معرفی ارزش های عاشورایی با عنوان " تعزیت یار" از جمله 
اقدامات سازمان فرهنگی اجتماعی شهرداری اصفهان در این ایام است که تا 

دهه سوم محرم ادامه دارد. 

اصفهان 
سیاهپوش عزای حسینی

سـخنگوی شـورای اسـلامی شـهر اصفهان با تأکید بر اینکه دوران پشت میزنشـینی مدیران در 
شـهرداری به پایان رسـیده اسـت، گفت: اولویت با مدیرانی اسـت که در دل محـلات و از نزدیک 
بـا مـردم همـراه باشـند و تصمیمـات لازم را بگیرند، چراکه سـرمایه اجتماعی در شـهر اصفهان نیـاز به حضور 

دارد. مدیرانی  چنین 

هفته نامه نوسان
گروه شهری

مصطفی نباتی نژاد در گفت و گو با ایسنا، اظهار 
کرد: از آنجا که مدیریت شهری به طور اعم، و 
شورا و شهرداری به طور ویژه عملا محدودیت 
دربرگیرنده  شهر  اداره  و  نداشته  موضوعی 
موضوعات مختلف و متنوع است، باشگاه شهر 
اندیشان پلتفرمی خواهد بود که دسترسی تمام 
تصمیم گیران مدیریت شهری را به بهترین و 
خبره ترین متخصصان در حوزه های مختلف 

تسهیل می کند.
وی در مورد فرایند عضویت و همکاری در باشگاه 
شهر اندیشان، گفت: در گام اول شناسایی 
خبرگان برجسته حوزه های موضوعی مختلف 
پیگیری می شود؛ در این گام تأکید بر این است 
که به ظرفیت اصفهان محدود نشویم. اگرچه این 
ظرفیت به واسطه وجود دانشگاه های تراز اول و 
صاحبان برجسته کسب وکار در شهر و استان 
بسیار بالاست، اما تلاش می کنیم که نخبگان 
خارج از اصفهان و حتی کشور را نیز در فهرست 

باشگاه شهراندیشان قرار دهیم.

این عضو شورای اسلامی شهر اصفهان گام دوم 
فرایند را اعلام فراخوان معرفی خبرگان عنوان 
کرد و افزود: به هر حال فهرست تهیه  شده در 
مرکز ممکن است کاستی هایی داشته باشد 
و افرادی از قلم افتاده باشند. به همین دلیل 
فرمی تهیه می شود تا افرادی که فکر می کنند 
می توانند در حوزه های موضوعی مشخص 
)همچون اقتصاد، حقوق، فرهنگ و اجتماع، 
گردشگری،  شهرسازی،  معماری،  سلامت، 
فناوری اطلاعات و ارتباطات، مذهب، هنر، آب، 
محیط زیست، مدیریت بحران، حمل ونقل، 
انرژی و تأسیسات شهری، مسکن و ساختمان، 
صنعت، کسب وکار و ...( به شهر اصفهان خدمت 
کنند نیز از این طریق به باشگاه شهراندیشان 

افزوده شوند.وی با تاکید بر اینکه نکته مهم در 
پیوستار طرح این است که ما صرفا به دنبال 
راهکار برای مسائل و معضلات شناسایی  شده 
نیستیم، توضیح داد: نیاز داریم افراد آشنا در 
حوزه های موضوعی مختلف، برای ما مسئله  یابی 
نیز انجام دهند. بنابراین، فرم همکاری در باشگاه 
شهراندیشان به شکلی تنظیم خواهد شد که 
افراد بتوانند مسائل کل شهر یا ناحیه ای خاص 
از آن را نیز بیان کنند. اگر بیان مسئله با راه حل 
باشد که بسیار عالی است، اما اگر هم نباشد، دیگر 
خبرگان باشگاه می توانند برای مسئله ذکر شده 

راهکار ارائه کنند.
نباتی نژاد با اشاره به گام نهایی فرایند تاسیس 
باشگاه شهر اندیشان، گفت: در گام سوم نیز 

و  حقیقی  دسترسی  تسهیل  برای  پلتفرمی 
ایجاد خواهد شد. باشگاه  اعضای  به  مجازی 

وی هدف اصلی از تشکیل این باشگاه را تسهیل 
به  و تسریع دسترسی تصمیم گیران شهری 
خبرگان حوزه های موضوعی دانست و افزود: این 
تصمیم گیران ممکن است اعضای کمیسیون های 
تخصصی شورا یا مدیران ارشد نهادهای مختلف 
شهری بوده که برای شناسایی مسئله، یافتن 
راهکار و یا ارزیابی یک طرح یا لایحه پیشنهادی 

به خبرگان باشگاه مراجعه کنند. 
این عضو شورای اسلامی شهر اصفهان در پاسخ 
به این سوال که چه کسانی می توانند عضو این 
باشگاه شوند، گفت: ما از عبارت »شهراندیشان« 
استفاده می کنیم که هم به تخصص و هم به 
دغدغه مندی اعضای باشگاه برای شهر اصفهان 
اشاره دارد؛ بنابراین از هر کسی که دغدغه بهبود 
وضعیت شهر را داشته و در موضوعات مشخصی 
حرفی برای گفتن دارد، دعوت می کنیم که به 

عضویت باشگاه در بیاید.
وی خاطرنشان کرد: ما به جای واژه »نخبگان« 
که معمولا به افراد دانشگاهی و دارای تحصیلات 
عالی اشاره می کند، از واژه »خبرگان« استفاده 
دارای  افراد  و  دانشگاه  اساتید  به  تا  کردیم 
تحصیلات دانشگاهی محدود نشویم، چرا که 
اصفهان ظرفیت عظیم کسب وکارهای خرد و 
کلانی دارد که مدیران آن ها در حوزه خود واقعا 
خبره هستند. بنابراین، تلاش خواهیم کرد از 
ظرفیت افراد »متخصص بدون مدرک« نیز در 

این باشگاه بهره بگیریم.

عضو شورای اسلامی شهر اصفهان اعلام کرد:

تاسیسباشگاهشهراندیشان
باشگاه شهراندیشان، پلتفرمی برای دسترسی مدیریت شهری به خبره ترین متخصصان شهریست

عضو شـورای اسلامی 
از  اصفهـان  شـهر 
تاسـیس "باشـگاه شـهر اندیشـان" 
تسـهیل  بـرای  گفـت:  و  داد  خبـر 
شـهر  اسـلامی  شـورای  دسترسـی 
مختلـف،  حوزه هـای  خبـرگان  بـه 
ایـده تاسـیس ایـن باشـگاه در مرکز 
پژوهش هـای شـورا مطرح شـد و در 

حـال پیگیـری اسـت.

هفته نامه نوسان
گروه شهری
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تحلیل

 گزارش     

که  است  سیاستی  نرخی  تک  ارزی  سیاست  گفت:  انگیزان  دل  سهراب  دکتر 
انتظار می رود دولت آقای رئیسی آن را دنبال کند. خود ارز تک نرخی همان 
از تحقق آن غفلت شده است. انتظار است که سال ها  سیاست مطلوب مورد 

این استاد دانشگاه اضافه کرد: دولت نباید به تخصیص ارز با نرخ پایین تر از بازار ادامه 
دهد. چراکه این سیاست موجب ایجاد رانت و فساد بسیار زیادی در اقتصاد کشور در 

سال های اخیر شده است. 

دولت سیزدهم دلار را تک نرخی کند
رئیس جدید سازمان برنامه و بودجه گفت: دولت را در وضعیت نامطلوبی تحویل 
می گیریم. دکتر میرکاظمی اضافه کرد: مذاکره جای خودش را دارد. اگر نرسید ما 
کشور ضعیف و فقیری نیستیم منابع فراوان و نیروی انسانی زیادی داریم. وی تصریح 
کرد: تحریم تاثیر دارد، کسی آن را رد نمی کند، ولی در شرایطی که خیلی هم تحریم 
جدی نبوده این مشکلات را داشتیم. گاهی می گویند نفت نمی فروشیم این مشکلات 
پیش می آید، اما شرایطی بوده که نفت هم فروختیم، ولی این نابسامانی را داشتیم.

دولت را در وضعیت نامطلوبی تحویل می گیریم

دولت رئیسی و
ابرچالش اقتصاد ایران

اقتصاد ایران در هفته ای که گذشت؛

 نوسان: حسین راغفر با اشاره به فساد گسترده در ایران گفت: 
فساد بزرگی که طی این سه دهه ی گذشته حاصل شده ناشی از 
ارزپاشی ای است که توســط دولت ها به دوستان و رفقا و خواص 
شده و الان این خواص از افراد بســیار ذی نفوذ در نظام سیاسی 
کشور و صاحبان سرمایه های بزرگ هستند. این استاد دانشگاه 
تصریح کرد: باید این اخطار را به دولت ســیزدهم داد که اگر ارز 
۴۲۰۰ تومانی را حذف کند و بخواهد ارز را با قیمتهای بالا نگه دارد 
تردیدی نداشته باشند که به یک سال عمر دولت سیزدهم نخواهد 
رسید که پدیده های نامیمونی احتمالا با ابعادی بزرگتر از آنچه در 
ناآرامی های اخیر شاهد بودیم در کشور رخ خواهد داد و مسئولیت 
آنچه که اتفاق خواهد افتاد با این آقایان است. آنچه می خوانید اما 
برخی از برجسته ترین نکاتی است که در هفته قبل اقتصاد ایران را 

به خود معطوف کرد؛
بمباران خاموش اقتصاد ایران

دکتر تیمور رحمانی در یادداشتی نوشت: واقعیت آن است که اقتصاد ایران 
بمباران گسترده شده است و آنهم بمباران بی سر و صدایی که هشدار پناه 
گرفتن و محفوظ ماندن به ما نداده است. این بمباران بی رحمانه ترین نوع 
بمباران ها است و به ندرت کشوری می توان یافت که آن را تجربه کرده 
باشد. این اقتصاددان تصریح کرد: اما این بمباران بی سر وصدا چیست؟ به 
زبان ساده اقتصاد ایران با انکار و مختل کردن نظام قیمتها بمباران شده 
است و تک تک کژی هایی که در اقتصاد ایران مشاهده می کنیم پیامد این 
بمباران است. بلافاصله ممکن است این پرسش مطرح شود که کشورهای 
زیادی در گذشته این کار را کرده اند و هنوز معدودی هستند که چنین می 
کنند. کشورهای بلوک شرق سابق نمونه بارز چنین وضعیتی هستند و آنگاه 
چرا باید تجربه ایران را منحصر به فرد بدانیم. وی تصریح کرد: آنچه ایران را 
متمایز می کند آن است که نظام قیمتها انکار شده و مختل شده است و در 
عین حال کسب و کارهای خصوصی بخش بزرگی از فعالیتهای اقتصادی را 
در اختیار دارد و آنچه به عنوان فعالیت بخش دولتی و شبه دولتی در اقتصاد 
ایران وجود دارد طی یک چارچوب مبادله کالاها و خدمات وسیله ای برای 

انباشت ثروت و مالکیت بخش خصوصی است. 
در چنین شیوه ای از سازماندهی فعالیتهای اقتصادی، اختلال نظام قیمتها 
بهشتی برای رانت جویی و کسب منفعت توسط کسانی است که در تحلیل 
های مرتبط علم اقتصاد predator نامیده می شوند و شوربختانه اختلال 
نظام قیمتها تقریبا همه آحاد جامعه را به predator بالقوه تبدیل کرده 
است. در این سازماندهی ویژه اقتصاد ایران،همه و حتی کارآفرینان در یک 
بازی جمعی خواهان تداوم اختلال نظام قیمتها هستند چون هیچکدام 
منطقا نمی خواهند شروع کننده هزینه های کنارگذاشتن اختلال نظام 

قیمت ها شوند.

درس های اقتصادی واکسن
دکتر علی سرزعیم در یادداشتی نوشت: این روزها آمار درگذشتگان به 
علت کرونا به شدت بالا رفته و نگرانی در خانوارها افزایش یافته است. آنچه 
مشخص است این است که کشور یک دوره طلایی برای واردات واکسن و 
تزریق آن را از دست داده و درنتیجه جامعه در برابر کرونای دلتا آسیب پذیری 
بیشتری دارد و به همین دلیل آمار مرگ ومیر به شدت افزایش یافته است. 

وی اضافه کرد: واقعیت آن است که یک بار دیگر دو تفکر اقتصادی غلط مثل 
بختک بر اقتصاد ایران حاکم شد؛ البته این بار بر سیاستگذاری سلامت و 

پیامدهای مخرب آن و به شکل تلفات انسانی شدید ظاهر شد. 
به  دولتی شدن همه چیز  بر  اصرار  نخست  غلط  تفکر  کرد:  تصریح  وی 
بهانه عدالت است. از روز نخست وزارت بهداشت با واردات واکسن توسط 
بخش خصوصی مخالفت کرد و معتقد بود نباید جامعه به سمتی برود که 
بخش های برخوردار بتوانند واکسن بزنند و بخش های غیربرخوردار نتوانند. 
بسیاری از شرکت های بزرگ کشور به دولت پیشنهاد کردند تا بتوانند از 
محل منابع خود در خارج واکسن لااقل برای کارکنان خود و خانواده های 
آنها وارد کنند؛ اما هر نوبت با پاسخ منفی روبه رو شدند. بخش خصوصی 
این قابلیت را داشت که از هر روزنه ای عملیات انتقال ارز و واردات واکسن را 
انجام دهد و چون این کار به شکل وسیع انجام می شد بخش قابل توجهی 

از جامعه می توانست خود را با هزینه خود واکسینه کند.

خوراک مردم نصف شد
کاهش تورم نیازمند مبادلات با دنیا است و اگر مسئولین کشور به این اوضاع 
نابسامان اقتصاد سروسامان ندهند سلامت جامعه را به خطر می اندازند. 
علی قنبری، کارشناس مسائل اقتصادی در خصوص اینکه چه تغییراتی 
در اقتصاد کشور باعث می شود تا تورم کاهش پیدا کند می گوید: این یک 
واقعیت است که ظرف دهه اخیر میزان مصرف کالاهای اساسی در سبد 
مصارف مردم ایران کاهش پیدا کرده است و این یک نقطه منفی برای 
مسئولین کشور است. متاسفانه به دلیل کاهش ارزش پول ملی و افزایش 
تورم و کاهش درآمد مردم نمی توانند کالاهای اساسی را به مقدار نیازشان 
تامین کنند و این یک خطر برای سلامت جامعه است. قنبری در پاسخ به 
این سوال که ابراهیم رییسی چقدر می توانند بر این تورم افسارگسیخته 
سفره ی  بهبود  تورم،  کاهش  رییسی  شعارهای  می گوید:  بگذارند  تاثیر 
ایرانیان و بهتر شدن وضعیت رفاه اجتماعی مردم ایران است. اگر رییسی در 
ساختارهای اقتصادی، اجتماعی و سیاسی کشور تغییر و تحول ایجاد کند 
می تواند تورم را کاهش دهد. این کارشناس اقتصادی در ادامه اضافه می کند: 
اوضاع اقتصادی ما در حال حاضر به کرونا و افزایش قیمت  ارز وابسته شده 
است. اگر رییس جمهور بتواند ایران را به برجام برگرداند و تحریم های 
ناشی از خروج از برجام کاهش پیدا کند  می تواند بخش عمده ی مشکلات 

اقتصادی کشور را حل کند.

ارزپاشی به خواص

سال هشتادویک بود که ۴۸ مغازه در میدان 
نقش جهان دچار حریق شدند. آتش خاموش 
و مغازه ها مرمت شدند.  ایستگاه آتش نشانی 
نیز با تمام تجهیزات برای مهار هرگونه حادثه 
احتمالی در کنار این میدان احداث شد با این 
وجود به دلیل نا امین بودن و فرسوده بودن 
تاسیسات برق خطر آتش سوزی همچنان 
بر سر این مجموعه تاریخی وجود دارد. 
یکبار دیگر نیز در بامداد ۲۸ مرداد سال 
۱۳۸۵ یک دهنه مغازه در بازار اطراف این 
میدان دچار آتش سوزی شد. هرچند در آن 
هنگام نیز مامورین آتش نشانی خود را سریع 
به محل حادثه رساندند و از بروز یک حادثه 
بزرگ جلوگیری کردند از دید کارشناسان 
آتش نشانی و میراث فرهنگی تا زمانی که 
تاسیسات برق بازار تعمیر و تعویض نشود 
خطر آتش سوزی گسترده همچنان بالای 

سر بازار خواهد بود.
در  که  هشدارهایی  تمام  با  که  خطری 
سال های گذشته نسبت به وقوع آن داده 
شد بنظر می رسد چندان جدی گرفته نشده 
است. تا آنجایی که در دوسال گذشته دستکم 
هر شش ماه یکبار و سپس از دوماه یکبار 
شاهد وقوع یک آتش سوزی در این بازار 
تاریخی بوده ایم. آخرین مورد آن نیز همین 
هفته گذشته در تعطیلات تاسوعا و عاشورای 
حسینی رخ داد. هرچند این مورد نیز به خیر 
گذشت اما زنگ هشدار را بیشتر از گذشته به 

صدا در آورد.

نگرانی از تکرار یک حادثه
پیشتر فریبا خطابخش در گفتگویی که 
۲۹ اردیبهشت سال ۹۸ با خبرگزاری ایسنا 
انجام داده بود وضعیت بازار نقش جهان از 
نظر آتش سوزی را بحرانی توصیف و اعلام 
کرده بود: "باید به موضوع سیم های برق این 

بازار به طور جدی رسیدگی شود چراکه آتش 
سوزی مثل آنچه در تبریز روی داد در این بازار 
با وجود چنین سیم کشی های دور از ذهن 

نیست."
هماهنگی  شورای  رئیس  همچنین 
فرهنگی،  میراث  غیردولتی  سازمان های 
به  کشور  گردشگری  و  صنایع دستی 
نمایندگی از اعضاء این شورا در تاریخ ۲۹ 
خرداد سال جاری با ارسال نامه ای خطاب 
اصفهان،  صارمیۀ  موقوفۀ  مدیریت  به 
خواستار ارتقای ایمنی میدان ثبت جهانی 
شدۀ نقش جهان و بازار پیرامون آن برای 
جلوگیری از بروز آتش سوزی شد.  او در این 
نامه با اشاره به آتش سوزی یکی از مغازه های 
شارژ  خواستار:  امسال  فروردین  در  بازار 
میراث  اهدایی  آتش نشانی  کپسول های 
فرهنگی، نصب کلید محافظ جان و سیستم 
اعلام حریق و جابجایی مشاغل پرخطر از 
محدوده این بازار به منظور جلوگیری از تکرار 

حادثه بازار تبریز در این میدان شدند.
در همین رابطه سید عبدالله جلیلیان رئیس 
کمیته میراث فرهنگی شورای هماهنگی 
فرهنگی،  میراث  غیردولتی  سازمان های 
در  کشور  گردشگری  و  صنایع دستی 
گفتگو با خبرنگار "نوسان" پیرامون این 
نامه گفت: تاکنون برای جلوگیری از بروز 
موجب خسارت  که  آتش سوزی  هرگونه 
به این مجموعه تاریخی شود به ارگان ها 
و نهادهای دولتی متعددی از دادستانی، 
استانداری، شهرداری، آتش نشانی گرفته تا 
میراث فرهنگی و موقوفه صارمیه که متولی 
میدان است مراجعه و نامه نگاری کرده ایم 
اما دریغ از یک پاسخ درست و روشن. تنها 
موقوفه صارمیه در پاسخ به نامه مذکور به 
ما نوشت:" طی بازدیدهای مستمر و جاری 
کارشناسان به یکایک مستاجران تذکرات 

لازم در خصوص رعایت اصول ایمنی برای 
حفظ و مراقبت از رقبات موقوفه که بعنوان 
سرمایه ملی قلمداد می شود داده شده" 
اما با توجه به شرایط موجود که تقریبا هر 
دو ماه یکبار شاهد بروز یک آتش سوزی 
باید  نیست،  کافی  تذکرات  این  هستیم 
اقدامی جدی تری صورت گیرد. ازاین رو بنظر 
می رسد باید دادستان بعنوان مدعی العموم 
و استاندار بعنوان متولی موقوفه صارمیه به 
موضوع ورود کند به اداره کل برق استان 
اصفهان دستور خریداری و نصب کلیدهای 
محافظ جان در مغازه های بازار بدهد هزینه 
آن را نیز در اقساط بلند مدت از کسبه بازار 
دریافت کند. جلیلیان در آخر خاطر نشان 
کرد: فراموش نکنیم دو چیز شهر اصفهان 
را از تمام شهرهای ایران متمایز و در جهان 
مشهور کرده است یکی رودخانه زاینده رود 
که متاسفانه از ما گرفتند و دیگری میدان 
نقش جهان اگر این دو را از دست دهیم 
اصفهان تفاوتی با شهرهای دیگر ندارد برای 

همین باید در حفظ و حراست آن کوشید.

بازار نقش جهان ایمن شده است؟!
از سوی دیگر در سال ۸۹ بهزاد بزرگزاد 
و  نشاني  آتش  سازمان  وقت  مدیرعامل 
اعلام  اصفهان  شهرداري  ایمني  خدمات 
سازمان  همکاری  با  سازمان  این  کرد 
میراث فرهنگی اقداماتی را جهت ایمن سازی 
است.  داده  انجام  نقش جهان  میدان 
اقدامات از این قرار است: نصب شیرهاي 
آتش نشاني، خرید و استقرار حدود ۲ هزار 
گشت  استقرار  کننده،  و۷۰۰خاموش 
موتورسوران آتش نشانی و چاپ و انتشار 
۵ هزار جلد کتاب در رابطه با راهکارهاي 
حفاظتي بازار بزرگ از حریق که به منظور 
افزایش فرهنگ عمومی در اختیار کسبه 

این بازار تاریخی گذاشته شده است.هرچند 
و  آتش نشانی  سازمان  وقت  مدیرعامل 
اعلام  اصفهان  شهرداری  ایمنی  خدمات 
کرده بود بازار و میدان نقش جهان در برابر 
هرگونه خطر آتش سوزی ایمن شده است 
اما با توجه به حوادث دوسال گذشته در این 
بازار بنظر می رسد هنوز خطر آتش سوزی 
گسترده بر سر این بازار به شکل جدی وجود 
دارد باید اقدامات جدی تری در این خصوص 
انجام داد. در همین رابطه فرهاد کاوه آهنگر 
وجود چند نهاد متولی در بازار را یکی از 
مشکلات مهم و اصلی بر سر ایمن سازی بازار 
نقش جهان در برابر آتش سوزی بیان کرد 
و گفت: سراغ هر نهادی که می رویم ما را به 
نهاد دیگری پاس می دهد. سراغ شهرداری 
می رویم ما را سمت میراث فرهنگی پاس 
می دهند. سراغ شهرداری می رویم می گویند 
باید بروید شورای اصناف و کسبه! سراغ 
بروید سراغ  باید  می گویند  می رویم  آنها 
اوقاف و همین طور این چرخه ادامه دارد. 
چرخه ای که موجب می شود هر اقدامی با 
مشکل انجام شود درحالی که یک نفر باید 
مسئولیت ایمن سازی بازار را قبول کند. 
سازمان  الهیاری  دکتر  زنده یاد  دوران  در 
آتش نشانی طرحی را برای ایمن سازی بازار به 
میراث فرهنگی ارائه داد خوشبختانه اقدامات 

مثبتی هم انجام شد اما سرعت آن اندک بود.
کاوه آهنگران در ادامه وجود سیم کشی های 
تارعنکوبتی برق و مشاغل پرخطر مانند 
کارگاه های طلاسازی که از اسید استفاده 
می کنند را عامل آسیب زا بیان کرد و گفت: 
هرچه سریعتر این موارد باید رفع شود البته 
درحال حاضر بخش از سیم کشی های بازار 
ساماندهی شده است اما هنوز بخش های 
زیادی از آن خطر آفرین است. همچنین در 
رابطه با وجود کارگاه های طلا و نقره سازی 
و مسگری که مدام از کپسول های گاز و 
می کنند  استفاده  آتش زا  شیمیایی  مواد 
مدام نکات ایمنی را به آنها گوشزد کرده ایم 
آموزش های لازم را برای اطفای حریق به 
آنها داده ایم که خوشبختانه موثر هم بوده 
است. همچنین کپسول های آتش نشانی 
را در اختیار کسبه و اهالی بازار قرار داده ایم 
بصورت رایگان آنها را شارژ می کنیم اما هر 
از چندگاهی به سرقت می روند. خوب چه 
کسی باید مراقب باشد؟ آیا میراث فرهنگی 
نباید مراقب باشد؟ کسبه بازار با وجود تمام 
درآمدی که دارند یک کلید محافظ جان 
نصب نمی کنند که در هنگام اتصالی برق ها 
فوری جریان آن قطع و جلو فاجعه گرفته 
شود درحالی هر مغازه ای موظف به نصب 
آن است. سخنگوی آتش نشانی اصفهان در 
آخر تاکید کرد: درحال حاضر اصلی ترین 
مسله در بازار که موجب آتش سوزی می شود 
سیستم سیم کشی فرسوده و تارعنکبوتی 
است که باید هرچه سریعتر ساماندهی شود 
در این راه کسبه و اهالی بازار نیز باید مسئولین 

آتش نشانی را یاری کنند.
سخن آخر اینکه اینبار نیز به خیر گذشت 
اما همیشه به خیر نمی گذرد. خطر بیخ 
گوش میدان نقش جهان و سایر آثار تاریخی 
اصفهان است هرچه سریعتر باید از این 

سرمایه های ملی محافظت  کرد.

صاحب نظران هشدار می دهند اما جدی گرفته نمی شود؛

بیتدبیریدرکمیننقشجهان
وجود نهادهای متعدد متولی در میدان نقش جهان، مهمترین مشکل بر سر ایمن سازی بازار است

هر چند منکر خدمات ارزشمند 
کلیه دولت هــای پس از انقلاب 
نیستم؛ اما لازم می دانم یادآوری 
کنم که نگاهی به شعارهای ربع 
قرن اخیر رئیسان محترم جمهور 

نشان می دهد که:
- نه تنها نتوانستیم گفتگویی بین تمدنها 
داشته باشــیم؛ بلکه در گفتگوی درون 
تمدنی خود نیز ناکام بــوده ایم. اصلام 
راحت تر بگویم، یادمان رفته چگونه باید 

گفتگو کرد. 
- رایحــه خــوش خدمت دولــت را 
نتوانستیم استشمام کنیم. دیگر یادمان 
رفته است که دولت ها برای خدمت به 
ملت انتخاب می شوند. ظاهرا این ملت 
اســت که کمال و تمام باید در خدمت 

دولت ها باشند.
-  با بی تدبیری های متعــدد، امید را از 
دل فعالین اقتصــادی و غیر اقتصادی 

رهانیدیم.
این دولت ها می خواسته اند؛ اما نتوانسته 
اند وضعیت اقتصــادی و غیراقتصادی 
ای در شــان ملت بزرگی بــه نام ملت 
ایران فراهم کنند. علت این همه ناتوانی 
چه بوده اســت؟ به نظر می رســد که 
کارشناســان اقتصادی و غیر اقتصادی 
اطراف ریاســت محترم جمهور، منجی 
کشــتی اقتصاد ایران نیستند. برخی از 
افراد پیشــنهادی برای تصدی برخی 
وزارت خانه ها، حتی در حد مدیرکل یک 
اداره در سطح استان نیز نیستند. شاید 
زود قضاوت کرده باشم. انشاالله و به شرط 

حیات، منتظر عملکرد می مانیم.
چه باید کرد؟

اقتصاد علم انتخاب است. بازارهایی دارد. 
هر بازاری اجزایــی دارد: تقاضا کننده، 
عرضه کننده و حاکمیــت )در ایران به 
معنی سه قوه(. اقتصاد علم تحلیل مسایل 
آتی و آینده انگاری اســت. کنشــگران 
اقتصادی و غیر اقتصادی همواره براساس 
تجربیات گذشــته، انتظــارات خود از 
آینده را شکل می دهند. آینده همواره با 
نااطمینانی روبرو است.  وظیفه حاکمیت 
برای داشتن یک اقتصاد پویا این است که 
در شــکل دهی و تثبیت انتظارات، گام 
های مهمی بردارد. دولت های گذشته 
در این زمینه کلا" ناتــوان بوده اند.برای 
داشتن چنین امری باید ساختار حقوقی 
مناسبی داشته باشیم که نداریم. البته 
این صــورت ظاهری قضیه یــا همان 
de jure قوانین است. نکته مهم تر از 
وجود ساختار حقوقی مناسب، پذیرش 
کنشگران اجتماعی و فعالین اقتصادی 
و غیراقتصادی و اجرای تمــام و کمال 
 de قوانین و مقررات )همــان صورت
facto قضیه( و در یک کلام حاکمیت 
قانون است که نداریم. حاکمیت قانون 
یعنی آرامش روحــی و روانی جامعه و 
تضمین حقوق مالکیت افراد جامعه. این 
انتظار از دولتی که رییــس آن دکتری 
حقوق خصوصی و معاون اول آن دکتری 
حقوق بین الملل دارد، انتظار بی جایی 
نمی تواند باشد. برای مثال، ریشه اصلی 
تورم در ایران به حجم پول زیاد نســبت 
داده می شــود. این را می پذیرم؛ اما راه 
حل آن را سه قفله کردن بانک مرکزی 
و کاهش حجم پول نمی دانم. تا شــیوه 
شکل گیری انتظارات فعالین اقتصادی 
و غیراقتصادی دقیقاً شناســایی نشده، 
شــکل دهی نشــده و تثبیت نشوند، با 
همین حجم پول موجود و حتی کمتر از 
آن نیز، و با همین شکل درهم ریختگی 
در انتظارات و نبود حاکمیت قانون، تورم 

چند برابری را تجربه خواهیم کرد.

که  آتشی  شد.  نقش جهان  میدان  در  قدیمی  سقاخانه ای  گریبان گیر  آتش  گذشته،  هفته 
می توانست فاجعه ای بزرگ را در این میدان تاریخی رقم بزند اما این بار نیز به خیر گذشت. با 
این وجود آتش سوزی های پی درپی این میدان تاریخی که در دوسال گذشته شدت گرفته است 
موجب نگرانی فعالین و دوستداران میراث فرهنگی اصفهان از بروز حادثه ای بزرگ شده است 
که به موجب آن خدای نکرده نقش میدان نقش جهان برای همیشه از نگاه مردم جهان کُم شود. 
در این گزارش نگاهی داریم به آنچه تاکنون پیرامون آتش سوزی های این میدان رخ داده است.

هفته نامه نوسان
گروه شهری

 نوســان:  ابراهیم رزاقي، استاد اقتصاد 
دانشگاه تهران مي گوید: حذف ارز ۴۲۰۰ 
توماني باعث مي شــود قیمت هر کالایي 
که از خــارج وارد مي کنیم چهــار تا پنج

 برابر شود. 
همین الان مردم نمي توانند کالاي اساسي 
خــود را بخرند، این در صورتي اســت که 
ارز ۴۲۰۰ تومانــي بخشــي از قیمــت را 

تعدیل مي کند حالا اگر آن را حذف کنند، 
دیگر قیمت ها را نمي شــود کنترل کرد. 
این سیاســت نه تنها اقشار ضعیف را نابود 
مي کند بلکه اقشــاري که درآمد نســبتا 
خوبي دارند را نیز به سمت خط فقر نزدیک 

مي کند. 
رزاقي به ایلنا گفت: اینکه آمارهاي رسمي 
مي گوید 6۰میلیون نفــر به یارانه نیازمند 

هســتند براي همین سیاست هاســت. 
طــرف کار مي کند امــا نمي تواند زندگي 
خود را تامین کند. چون دولت از پولدارها 
مالیات نگرفته و هر جا کم آورده پول چاپ 
کرده و این باعث ایجاد تورم شــده است. 
این اقتصاددان گفــت: کاري که در حال 
حاضر مي توانیم انجام دهیم این است که 

حداقل ها را به مردم بدهیم. 

نباید اجازه دهیم کالا را بخش خصوصي 
بــا دلار ارزان ۴۲۰۰تومانــي وارد کنــد 
بلکه به نظر من راه حل این اســت که دلار 
۴۲۰۰تومانــي را در اختیار موسســه اي 
قرار دهیم که کالاي اساســي وارد کند و 
بر عملکرد آن نظــارت کنیم. چون ما الان 
نمي توانیم به یک باره تولیدکننده شویم و 

این نیازمند زمان است.

استاد اقتصاد دانشگاه تهران عنوان کرد:
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با حذف ارز 4200 دیگر نمي شود بازار را کنترل کرد
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وزیر اقتصاد دستورالعمل نحوه پرداخت مالیات شاخ های مجازی بالای ۵۰۰ هزار دنبال 
کننده را به سازمان مالیاتی برای اجرا ابلاغ کرد. بعد از گذشت ۵ ماه دریافت مالیات از 
کاربران بیش از ۵۰۰ هزار دنبال کننده در رسانه های کاربر محل از محل تبلیغات نهایی 
شد.نمایندگان مجلس سال گذشته در جریان بررسی قانون بودجه سال ۱۴۰۰ مصوب 
کردند که اینفلوئنسرها یا همان چهره های مشهوری که از محل شبکه های مجازی 

کسب درآمد می کنند باید مالیات بپردازند. 

هادي ساداتي نایب رییس کانون عالي انجمن هاي صنفي کارگران ساختماني با بیان اینکه 
قطعي برق و ماینرها ربطي به افزایش قیمت سیمان و دیگر مصالح ساختماني ندارد، گفت 
که گراني سیمان بسیاري از کارگران ساختماني را بیکار و پروژه ها را متوقف کرد.  وي اظهار 
کرد: متاسفانه افزایش قیمت سیمان مدتي در روند فعالیت کارگران  ساختماني اختلال 
ایجاد کرد و باعث توقف پروژه ها شد؛ در حال حاضر نیز بسیاري از کارگران ساختماني 

بیکارند و افزایش قیمت مصالح ساختماني بر فعالیت آنها تاثیرگذار بوده است.

 نوسان: دبیر کمیته اقدام ارزی 
اعلام کرد: صادرکنندگان سال ۹۷ 
که از تاریخ ۳۰ دی ۹۸ تا ۳۰ آبان 
۹۹ رفع تعهد ارزی کردند، مشمول 
معافیت مالیاتی و استرداد مالیات 

ارزش افزوده شدند.
 احســان قمری با بیان اینکه صادرات از 
مالیات معاف است و مالیات ارزش افزوده 
پرداختــی از ســوی صادرکننــدگان 
به آنها عودت داده می شــود، اظهار کرد: 
پایان مهلت ایفای تعهــد ارزی تعدادی 
از صادرکننــدگان ســال ۹۷، ۳۰ دی 
ســال ۹۸ بود؛ بنابراین اگر ایــن گروه از 
صادرکنندگان تــا تاریخ مذکــور رفع 
تعهــد ارزی کرده باشــند، مشــمول 
معافیت مالیاتی یا همان استفاده از نرخ 
صفر مالیاتی شــده و اســترداد مالیات 
ارزش افزوده آنها نیز انجام شده اســت. 
مدیرکل دفتر توسعه خدمات بازرگانی 
ســازمان توســعه تجارت ایران یادآور 
شد: بسیاری از صادرکنندگان سال ۹۷ 
بعــد از ۳۰ دی ۹۸ رفع تعهد ارزی کرده 
بودند؛ بنابراین مشمول معافیت مالیاتی 
نشدند. دبیر کمیته اقدام ارزی ادامه داد: 
یک سال و نیم پیگیری کردیم تا این گروه 
از صادرکنندگان نیز مشمول نرخ صفر 
مالیاتی شوند. در نتیجه این پیگیری ها 
مقرر شد صادرکنندگان سال ۹۷ که از 
تاریخ ۳۰ دی ۹۸ تا ۳۰ آبان ۹۹ رفع تعهد 
ارزی کرده اند، نرخ صفر مالیاتی برایشان 
لحاظ شود و سازمان امور مالیاتی موظف 
شــد برای این گــروه از صادرکنندگان 
به نسبت ارزی که برگردانده اند، استرداد 
مالیات ارزش افزوده لحاظ کند. وی با بیان 
اینکه صادرکننــدگان باید به روش های 
قانونی ارز را به کشــور برگردانند و رفع 
تعهد در سامانه های تعیین شده مشخص 
باشد، گفت: ســازمان امور مالیاتی این 

مصوبه  را اجرایی می کند.
 قمری افزود: صادرکنندگان ســال ۹۷ 
حدود ۲ سال و ۸ ماه فرصت داشتند ارز 
را برگردانند. وی درباره صادرکنندگان 
موفــق  همچنــان  کــه  ســال ۹۷ 
به بازگرداندن ارز به کشــور نشــده اند، 
گفت: ایــن گــروه از صادرکنندگان 
می توانند با مراجعه به سازمان توسعه 
تجارت، مدارک خود را ارائه دهند و در 
صورت تایید مــدارک در کمیته اقدام 
ارزی، اجازه بازگردانــدن ارز به  چرخه 
اقتصادی کشور را دارند و آن زمان درباره 
معافیت و استرداد مالیات ارزش افزوده 
آنها تصمیم می گیریم. وی تاکید کرد: 
کمیته اقدام ارزی به هر صادرکننده ای 
که بخواهد ارز را به چرخــه اقتصادی 

کشور بازگرداند، کمک می کند. 

 

بازار لوازم خانگي بنا به گفته فعالان بازار در 
رکود مطلق به سر مي برد به نحوي که اکثر 
فروشندگان براي فروش محصولات خود 
اقدام به ارایه جشنواره هاي مختلف و حتي 
تخفیف هایي کرده اند که در سطح شهر نیز 
دیده مي شود؛ اما هنوز مشتري ها رغبتي 
به خرید لوازم خانگي ندارند. اکبر پازوکي، 
رییس اتحادیه فروشندگان لوازم خانگي 
تهران بر این باور است که مردم باید به 
این موضوع توجه کنند که چطور کالاي 
خارجي با نرخ دلار ۲۵ و ۲6 هزار تومان وارد 
ایران مي شود اما از نمونه داخلي آن ارزانتر 
قیمت گذاري مي شود و به اصل بودن آن 

شک کنند.

سوءاستفاده از 
عدم آگاهي مردم

پازوکي در خصوص وضعیت این روزهاي 
لوازم خانگي به اعتماد می گوید: از ۴ سال 
ایران  وارد  کالاي خارجي  تاکنون  پیش 
نمي شود و هر کالاي خارجي که در سطح 
بازار وجود دارد کالاي قاچاق است. متاسفانه 
برخي از مردم این روزها براي خرید کالاي 
خارجي به بازار بانه مي روند و با شکایت هاي 
متعددي در اتحادیه لوازم خانگي در این 
خصوص مواجه هستیم. او ادامه داد: اغلب 
این شکایت ها از غیراصل بودن کالا و دست 
خورده بودن آن حکایت دارد و در برخي از 
موارد گفته شده که یا موتور کالا تعویض 
شده یا اینکه بدنه رنگ شده است. تمامي 
این کالاها هم بدون ضمانتنامه هستند و 

باید گفت این فروشنده ها از عدم آگاهي 
مردم سوءاستفاده مي کنند و با بیمه هایي 
که بر روي کالاها مي دهند مردم را گمراه 

مي کنند.
دست  را  اصلي  کالاي  اگر  داد:  ادامه  او 
مردم بدهند مشکلي نیست اما این کالا ها 
اصل نیستند. این کالاها گاهي در تهران 
خریداري مي شوند و در شهرهایي که قاچاق 
انجام مي گیرد مجددا کارتن و لیبل خارجي 
بر روي آنها نصب مي شود و به تهران و سایر 
شهرها ارسال مي شود. پازوکي تصریح کرد: 
اگر مردم از فضاي مجازي کالاي قاچاق 
خریداري کنند و به مشکل بخورند اتحادیه 
به  نمي تواند  خانگي  لوزام  فروشندگان 
شکایت هاي آنها رسیدگي کند. او در مورد 
تخفیفات چشم گیر برخي از برندها که 
در سطح شهر هم وجود دارد، گفت: این 
تخفیفات سوال برانگیز است اگر قیمت 
کالا مناسب بوده چرا تخفیف دادید ؟ و اگر 
قیمت را بالا گذاشتید و امروز که از شما 
خرید نمي کنند تخفیف گذاشته اید چرا 
کسي جلوي این گرانفروشي را نمي گیرد 
؟ او ادامه داد: متاسفانه در ۴۲ سال گذشته 
نقشه راه و مسیري براي تولید صنعت لوازم 
خانگي نداشتیم و همین موضوع باعث شد تا 
به این روز دچار شویم. این در حالي است که 
اگر نقشه راه براي تولیدکننده مشخص باشد 
اوضاع بهبود پیدا مي کند. رییس اتحادیه 
اینکه  بیان  با  خانگي  لوزام  فروشندگان 
ضرورت دارد تا بین شرکت هاي دانش بنیان 
و دانشگاه ها و کارخانجات آشتي صورت 

گیرد گفت: باید به سمت تولید قطعات لوازم 
خانگي حرکت کنیم ضمن آنکه ما قبل از 
انقلاب شرکت هاي ارج، آزمایش و فیلور و 
پارس را در ایران داشتیم اما امروز کدام شان 

مشغول فعالیت هستند و به روز شدند ؟

مخالف ممنوعیت 
واردات هستم

فرهادطهماسبی، عضو کمیسیون صنایع و 
معادن مجلس با بیان اینکه موضوع واردات 
لوازم خانگی هنوز تعیین تکلیف نشده 
است، اظهار کرد: صحت و سقم واردات ۴۲۰ 
کانتینر یا به طور کلی برنامه ریزی برای 
واردات لوازم خانگی هنوز مشخص نیست 
و برای من محرز نشده است؛ بنابراین ورود 
به این مسائلی که هنوز قطعی نیست ممکن 
است برای بازار ضرر هم داشته باشد. وی با 
بیان اینکه تصمیم گیری برای واردات کالا 
یک شبه اتفاق نمی افتد، تصریح کرد: اگر 
برنامه ای برای واردات وجود داشته باشد با 
برنامه ریزی و طبق قانون عمل خواهد شد 
که تا امروز اطلاعاتی در این رابطه ندارم اما 
مطرح کردن این فرضیه که با وارد شدن 
لوازم  ۴۲۰ کانتینر کالای بوش، واردات 
خانگی آزاد می شود بحث متفاوتی است. 
او ادامه داد: واردات بی رویه کالا به تولید 
کنندگان داخلی آسیب می زند، اما باید 
برنامه ریزی هایی انجام شود تا هم منافع 
تولید کننده و هم منافع مصرف کننده 
در نظر گرفته شود. به گفته این نماینده 
مجلس وظیفه دولت در چنین شرایطی 

تنظیم گری است؛ به طوریکه مطالبات بازار 
و مردم را از حیث کیفیت کالا تنظیم کند 
و تولید داخل نیز حمایت ضمنی داشته 
باشد؛ تا جایی که تولید کننده داخلی خود 
را مکلف به ارتقای سطح کیفیت تولیدات 
خود و سطح تکنولوژی و دانش بداند و بتواند 
با کالاهای خارجی رقابت کند. طهماسبی 
با بیان اینکه مصرف کنندگان باید در این 
زمینه متقاعد شوند که کالا با کیفیت و 
قیمت مناسب است، اظهار کرد: حمایت 
از تولید داخل در شرایط مساوی یا حتی 
با ۱۰ درصد تفاوت  قیمت و تفاوت اندک 
کیفیت نیز قابل اجرا است. قاچاق کالا در 
هیچ شرایطی پذیرفته نیست، اما واردات 
با برنامه ریزی می تواند به ارتقای کیفیت 
کمک  داخلی  کنندگان  تولید  کالاهای 
کند.  وی افزود: اگر تولید کنندگان کالاهای 
با کیفیت تولید کنند، بازار مصرف خواهند 
داشت، اما من مخالف ممنوعیت واردات و 
حمایت بی حد و حصر از تولیدکننده داخلی 
برای تحمیل کالای بنجل و بی کیفیت به 
مردم هستم. در چنین شرایطی بار اصلی 
بر دوش مصرف کنندگان قرار می گیرد که 
ناچارند از کالای بی کیفیت استفاده کنند. 
طهماسبی درباره اقدامات مجلس در حوزه 
صنعت لوازم خانگی نیز گفت: مجلس طی 
یک سال اخیر سعی کرده در حوزه صنعت 
لوازم خانگی در کمیسیون های مختلف 
واردات را نظام مند کند یا به حداقل برساند. 

هنوز وقت رقابت با خارجی ها نیست 
سید حسن حسینی شاهرودی، دبیر انجمن 
صنفی تولیدکنندگان لوازم خانگی نیز به 
ایسنا می گوید: برندهای کره ای در زمانی 
که ایران به آنها نیاز داشت کشور را ترک 
کردند. احترام به حقوق مصرف کننده نیز 
کلیدواژه ای است که فقط در برخی مقاطع 
زمانی مورد استفاده قرار می گیرد.  دبیر 
انجمن صنفی تولیدکنندگان لوازم خانگی 
با بیان اینکه با حضور ۱۵۰۰ تولیدکننده 
در  انحصار  که  گفت  نمی توان  داخلی 
صنعت لوازم خانگی وجود دارد، اظهار کرد: 
یکدیگر  با  تولیدکنندگان  همین  رقابت 
به مرور زمان کیفیت را افزایش می دهد؛ 
ضمن اینکه افزایش نرخ ارز و تحریم ها 
در سال گذشته منجر به افزایش بیش از 
۷۰ درصدی تولید لوازم خانگی شد. به نظر 
می رسد که همچنان باید با محدود کردن 
و ممنوعیت واردات، تولیدکننده داخلی 
حمایت شود، چرا که هنوز در شرایط خاصی 
قرار داریم اما ممنوعیت نباید تا ابد ادامه 
داشته باشد و در آینده باید با تولیدکنندگان 
بین المللی رقابت کنیم.   وی افزود: انتظار 
ما از مجلس شورای اسلامی حمایت از 
ممنوعیت واردات تا زمانی است که تولید 
کننده بتواند به نقطه رقابت برسد. در مورد 
فروش جنس بنجل نیز لازم است نهادهای 
لوازم  کالای  تولید  استاندارد  و  نظارتی 

خانگی تقویت شود. 

اسمرمزمافیا

گراني سیمان  کارگران ساختماني را بیکار کردابلاغ پرداخت مالیات اینفلوئنسرهای مجازی 
 دیدگاه

 گزارش

صادرکنندگان مشمول 
معافیت مالیاتی 

اینکه طالبان در یورش هایی برق آسا و بدون مقاومت جدی توانست 
تقریبا سراسر افغانستان را تصرف کند، هم دست مایه تحلیل های 
زیادی در ایران شد و هم شگفتی های زیادی آفرید. اما دست کم سه 
درس و در واقع هشدار هم برای ایران داشت که باید جدی گرفته شود. 
البته درس های بیشتری از این رویداد می توان گرفت، اما در اینجا به 

سه درس مهم آن را اشاره می کنم؛
اول: ببیشتر تحلیل های رســمی در ایران، به بی وفایی امریکا یا ناتوانی اش در 
پشتیبانی از متحدانش اشاره دارد. تا اینجای این تحلیل، کاملا درست است. این 
بخش از تحلیل باید چشم و گوش براندازان که خواهان تحریم بیشتر و حمله 
نظامی امریکا به ایران هستند را باز کند و بدانند نه امریکا و نه هیچ کشور دیگری 
دلش برای ما نمی ســوزد و تا جایی که منافعش ایجاب کند، پای کار است. اما 
برخی افراد از این سطح فراتر رفته و کلا افغانستان را نماد نتیجه هرگونه ارتباط 
با امریکا می دانند. این در واقع ماهی گرفتن ناشــیانه از آب گل آلود است. لزوما 
ارتباط با امریکا مایه بدبختی کشورها نمی شود، هیچ؛ استثنائاتی همچون ایران 
و کره شمالی که با امریکا ارتباط ندارند، نمادی است از دردسرهای زیادی که به 

واسطه همین ارتباط نداشتن می تواند ایجاد شود.
دوم: همه شــگفت زده اند کــه چرا مردم افغانســتان که این همــه از طالبان 
می ترسیدند و پس از سرنگونی طالبان در سال ۱۳۸۰، جشن گرفتند، مقاومتی 
در برابر طالبان نکردند؟ در واقع دولت اشرف غنی )و تا حدود زیادی دولت پیشین 
کرزی( تبدیل به حکومت یک اقلیت شده بود که نیروهای مردمی را به شیوه های 
گوناگون متلاشی کرده و شخصیت ها و چهره های مردمی را با فشار، سرکوب، 
تخریب و... حذف نموده بود. ضمن آنکه مســائل جدی مردم افغانســتان برای 
حاکمیت به حاشیه رفته بود. همین است که در سال ۱۳۹۸، کمتر از ۲۰ درصد 
مردم در انتخابات رئیس جمهور شرکت کرده بودند. اینکه درباره میزان مشارکت 
پایین مردم در انتخابات نگرانی چندانی نداشته باشیم، آن هم در منطقه ای که 

حکومت ها مدام از جانب »مردم« سخن می گویند، خطرناک است.
سوم: هنگام آغاز دور تازه یورش های طالبان، بسیاری از مردم، مسئولین و حتی 
کشورهای خارجی گمان می کردند فرماندهان جهادی دست کم مدتی در برابر 
طالبان مقاومت کرده و آنها را به زحمت می اندازنــد. چیزی که به جز در مورد 
اسماعیل خان در هرات، رخ نداد. اســماعیل خان هم زودتر از چیزی که تصور 
می شد شکست خورد. همین اسماعیل خان در سال ۱۳۷۴ نه تنها نخستین 
یورش گسترده طالبان به هرات را شکست بسیار سختی داد و آنها را تا قندهار 
که پایگاه اصلی شــان بود عقب راند، بلکه آنچنان از خود مطمئن بود که تنها با 
۳ هزار نیرو و کمتر از ۲۰ تانک و زرهی به قندهار حمله برد تا طومار طالبان را در 
هم بپیچد. آن هم در حالی که بیش از چهارصد تانک و خودروی زرهی و نزدیک 
۲۰۰ هزار نیروی تحت امر و ۲۰ هواپیما و هلی کوپتر جنگی در اختیار داشت که 
نیازی به استفاده از آنها نمی دید )برآورد او از قدرت خودِ طالبان درست بود و با 
همین تعداد می توانست آنها را شکســت دهد. اما او دخالت پاکستان را در نظر 
نگرفته بود که به محض حمله اش به قندهار، پاکستان شمار بسیار زیادی نیرو و 

تسلیحات به یاری طالبان فرستاد تا اسماعیل خان را به سختی شکست دهند(. 
ژنرال دوســتم در جوزجان، کســی بود که در جنگ های داخلی افغانستان، 
جانب هر گروه و حزبی را که می گرفت، پیروز می شــد. او نیروی چریکی بسیار 
قدرتمندی در اختیار داشت که با فرماندهی خودش، بسیاری از جنگ ها را به 
سادگی پیروز می شدند. اســتاد عطا محمد نور، والی بلخ که نام و نیرویش لرزه 
بر اندام طالبان می انداخت و حتی در اوج نا امنی های افغانســتان در سال های 
مسئولیت او تا چند سال پیش، شهر مزار شــریف را امن نگه داشته بود )خوب 
به یاد دارم که ساعت ۴ صبح که حرم مزار تعطیل بود، بدون کمترین دغدغه ای 
در خیابان های اطرافش قدم می زدم و منتظر باز شــدن درب های حرم بودم(، 
دیگر فرمانده جهــادی قدرتمند بود که خیلی ها به او امید داشــتند. اما به جز 
اسماعیل خان، دیگر فرماندهان جهادی بدون کمترین درگیری ای فرار کرده 
و خاک افغانستان را ترک نمودند )هرچند نباید نقش خیانت هایی که به اینها 
شد را نادیده گرفت(. همه این فرماندهان نیز کلی شاخ و شانه کشیده بودند برای 
طالبان که اگر طالبان به حوزه ما نزدیک شود فلان می کنیم و بهمان. طبیعی 
اســت وقتی نیروهای نظامی وارد حوزه فعالیت های اقتصادی شــده و دچار 
اشرافی گری و به ویژه فساد شــدند، دیگر نه انگیزه کافی برای جنگ دارند و نه 

توان آنرا.
اینها درس هایی است جدی که باید از افغانستان آموخت. افغانستان هم آیینه 
عبرت خوبی برای براندازان است و هم برای اقتدارگرایان. تحلیل های یکسویه راه 

به جایی نمی برد و ما را بدتر گمراه می سازد .

درس های افغانستان
 برای ایران

چرا مردم افغانستان در برابر طالبان دفاع نکردند؟؛

 نوســان: ســید هادي نبي زاده، رییــس اتاق 
مشــترک ایران و افغانســتان )شــعبه خراسان 
رضوي( با اشــاره به اینکه »تجارت میان کشــور 
ایران و افغانستان، یک تجارت در هم تنیده است«، 
گفت: با وجود شرایطي که بر افغانستان حاکم است 
و اینکه ثباتي در کشــور افغانستان وجود ندارد و با 
توجه به شــرایط مرزي و مشــکلاتي که در مرز میان این دو کشور وجود 
دارد، طبیعي است که تجارت مانند گذشــته برقرار نباشد و کاهش یابد. 
به گزارش ایسنا، وي با بیان اینکه »وضعیت فعلي افغانستان در درازمدت 
تاثیري بر روند تجارت میان ایران و افغانســتان نخواهد گذاشت«،افزود: 
زماني که در افغانستان ثبات نسبي به وجود  آید تجارت نیز مانند گذشته 
برقرار خواهد شد. با برقراري امنیت در کشور افغانستان تجارت نیز مانند 

قبل از سر گرفته مي شود.

 نوسان:  رئیس ســازمان بــورس، در پنجمین میز  
صنعت عنــوان کرد: نتیجه قیمت گذاری دســتوری 
در صنعت خودرو نه تنها موجــب افزایش رفاه مردم 
نشده بلکه با آســیب به بنیان تولید، زیان سهامداران 
شرکت های تولیدکننده خودرو  را در برداشته و لازم 
است سازمان بورس و اوراق بهادار، شرکت بورس تهران 
و فرابورس ایران نیز بیش ازآنچه تاکنون در جهــت حذف موانع و چالش های 
تولید قدم برمی داشتند، تلاش کنند تا زودتر مشکلات ایجادشده برطرف شود.

دهقان دهنوی، افزود: آقای رئیسی صراحتاً بر لزوم حذف قیمت گذاری دستوری 
در صنایع و ضرورت حمایت از بورس تأکید کرده اند و در ابتدای شــکل گیری 
دولت اگر فعالان این صنعت بتوانند درخواست خود را به شکل مناسبی پیش 
برده و طرح کنند، حائز اهمیت است به خصوص که خوشبختانه در حال حاضر 

فضای مناسبی برای پیگیری موارد مرتبط فراهم شده است .

 نوســان: آرزو غنیون، معاون فنــي دفتر آمار 
گمرک گفت: طي چهار ماهه نخســت امســال، 
میزان کل واردات به کشــور بیش از ۱۲ میلیون 
و ۵۰۹ هزار تن و بــه ارزش ۱۴ میلیــارد و ۵۷6 
میلیون دلار بوده که این میزان واردات، مشــتمل 
بر ۴۰۵۰ قلــم کالاي وارداتي)تحــت کدتعرفه 
۸ رقمي( است که از ۱۰۵ کشــور طرف معامله تجاري ایران وارد کشور 
شده است. وي گفت: در میان کالا هاي وارداتي »گوشي تلفن همراه« نه 
تنها در بین ده قلم عمده کالا هاي وارداتي به لحاظ ارزشي رخ مي نماید، 
بلکه به عنوان نخســتین کالاي وارداتي مشــاهده مي شود و بیش از یک 
میلیارد دلار به واردات این کالاي مصرفي که حدود ۸ درصد از ارزش کل 
واردات کشور در چهار ماهه نخست سال جاري را به خود اختصاص داده، 

تخصیص داده شده است.

  نوسان: سید محمدحسین مستغني، رییس اتحادیه 
فروشندگان طلا و جواهر شیراز گفت: در حال حاضر 
ســازنده هاي طلا هیچ فعالیتي انجام نمي دهند. در 
شرایط فعلي مشــکلات و چالش هاي زیاد باعث شده 
تا دیگر نه اقتصادي وجود داشته باشد و نه رونقي. وي 
افزود: ادامه دار شدن این روند باعث مي شود طلافروشان 
از مغازه داري دست کشیده و براي ادامه فعالیت شان به مکان هایي مانند فضاي 
مجازي و راه هاي دیگر روي آورند.رییس اتحادیه فروشــندگان طلافروشان و 
جواهر شیراز با اشاره به اینکه مغازه داران طلافروشي در مقطعي از زمان روي هر 
عدد سکه حدود ۴ میلیون تومان متضرر شدند، ادامه مي دهد: هرچند که قیمت 
ســکه در مقطعي از زمان به حدود ۱6 میلیون تومان رسید، اما کاهش قیمت 
این محصول به ۱۲ میلیون تومان سبب شد تا مغازه داران متضرر شوند که هیچ 

فردي هم پاسخگوي این مشکلات نبود.

آینده تجارت افغانستان پس از حضور طالبانکوچ پیشکسوتان  طلا فروش از بازاررشد 2۸ درصدي واردات گوشي موبایل قیمت گذاری دستوری، بزرگ ترین دغدغه خودروسازی

 ها
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حمایت بی حد و حصر از تولیدکننده داخلی، تحمیل کالای بنجل و بی کیفیت به مردم است

رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی از سهم یک سومی قاچاقچیان از بازار خبر می دهد و معتقد 
است اگر سال ۱۳۹۶ واردات ممنوع نشده بود، لوازم خانگی تا این حد گران نمی شد، اما حالا که تولید 
داخل جان گرفته نباید واردات آزاد شود. دبیر انجمن صنفی تولیدکنندگان لوازم خانگی نیز می گوید 
تولیدکنندگان هنوز به حمایت نیاز دارند، اما در آینده باید با تولیدکنندگان بین المللی رقابت کنند. در این بین یک 
کارشناس نیز حقوق مصرف کننده را اسم رمز مافیا می داند و بسیاری دیگر تاکید دارند، حمایت بی حد و حصر از 

تولیدکننده داخلی، تحمیل کالای بنجل و بی کیفیت به مردم است.

هفته نامه نوسان

گرو ه   بازرگانی
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 رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی از سهم یک سومی قاچاقچیان از بازار خبر می دهد؛
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حمیدرضا عظیمیان مدیرعامل شرکت فولاد 
مبارکه در دیدار با مدیران شرکت ورق خودرو 
چهارمحال و بختیــاری با بیان ایــن که این 
شرکت جایگاه ویژه ای در گروه شرکت فولاد 
مبارکه دارد، اظهار کرد: این شرکت جزو برترین 
شرکت های تولیدکننده ورق گالوانیزه کشور 
است. وی افزود: امروز شاهد آن هستیم که به 
همت جوانانی از استانی کم برخوردار، تولیداتی 
عرضه می شــود که نه تنها در سطح بازارهای 
داخلی، بلکه در سطح بازارهای جهانی مشتریان 
خاصی دارد؛ طرح های توسعه ای در شرکت ها 
مثل جریان خون در رگ ها هســتند که باید 

مداوم باشند.
تأمین ۱۰۰ درصدی ورق گالوانیزه 

خودروسازان داخلی
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه گفت: به زودی 
و با اجرای پروژه توســعه خط تولید با هدف 
تأمین ورق گالوانیزه در شــرکت ورق خودرو 
چهارمحــال و بختیــاری، ۱۰۰ درصد نیاز 
خودروسازان داخلی به ورق گالوانیزه با کیفیت 
ســطح رویه در صنایع خودروســازی کشور 
تأمین خواهد شــد. وی افزایش 6۱ درصدی 
میزان تولید این شــرکت در ۴ ماهه نخست 
امسال نسبت به مدت مشابه سال قبل را اتفاق 
مهمی دانست و خاطرنشــان کرد: با توجه به 
این که استان چهارمحال و بختیاری نیازمند 
صنعت فولاد است، اگر بتوانیم زنجیره فولاد را 
با راه اندازی کارخانه ۵۰۰ هزار تنی نورد سرد در 
این منطقه شکل دهیم، اقدام بسیار ارزشمندی 
رخ خواهد داد، چرا که منجر بــه ایجاد ارزش 
افزوده و اشــتغال در این منطقه خواهد شد.

پیشرفت ۸۱ درصدی پروژه 
توسعه خط تولید ورق خودرو

در ادامه این جلسه وحید میرزایی مدیرعامل 
شــرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاری 
ضمن ارائه گزارشی از عملکرد منتهی به تیرماه 
۱۴۰۰ این شرکت تصریح کرد: علی رغم وجود 
موانع زیاد بر سر راه تولید، با ذخیره ورق از سال 
گذشته و افزودن آن به چرخه تولید، بهره وری 
افزایش یافته و این امر منجر به افزایش ســود 
خالص این شرکت گردید. وی با بیان این که 
در تأمین مواد اولیه با مشکل مواجه هستیم، 
اذعان داشت: نباید بگذاریم توانمندی و انگیزه  
منابع انسانی به دلیل کمبود مواد اولیه به هدر 
رود؛ با توجه به کیفیت بالای محصولات شرکت 
ورق خودرو چهارمحال و بختیاری، شرکت های 
اروپایی به جدّ خواستار خرید محصولات این 
شرکت هستند. مدیرعامل شرکت ورق خودرو 
چهارمحال و بختیاری با اشاره به اجرای پروژه 
توسعه خط تولید با هدف تأمین ورق گالوانیزه 
با کیفیت مناســب بدنه نمایان خودرو در این 
شرکت تأکید کرد: پیشرفت فیزیکی این پروژه 
تاکنون به ۸۱ درصد رســیده که با اجرای آن 
تمام نیازهای ورق رویه خودرو در کشور تأمین 

خواهد شد.
تکمیل پروژه توسعه 
خط تولید ورق خودرو

وی ضمن ابراز امیــدواری جهت بهره برداری 
از پروژه توسعه خط تولید شرکت ورق خودرو 
چهارمحال و بختیاری در پاییز ســال ۱۴۰۰ 
عنوان داشت: این پروژه با مشارکت پیمانکار 
داخلی و خارجــی در حال اجراســت و برای 
اجرای کامل آن بودجــه ۱6۴ میلیارد تومانی 
پیش بینی شــده اســت. میرزایی در ادامه به 
موضوع مســئولیت های اجتماعی پرداخت 
و اضافــه کرد: بــا توجه به اهمیــت موضوع 

مســئولیت های اجتماعــی و ظرفیت هــای 
موجود در این منطقه محروم، اقدامات مؤثری 
صورت گرفته که موجب رضایت مندی مردم و 
مسئولین امر شده است. وی با اشاره به امضای 
تفاهم نامه همــکاری میان دبیرخانه شــبکه 
توسعه اجتماعی رسالت و شرکت ورق خودرو 
چهارمحال و بختیاری یادآور شــد: در راستای 
عمل به منویات مقــام معظم رهبری مبنی بر 
توسعه اقتصاد مقاومتی و توانمندسازی اقشار 
آسیب پذیر جامعه، با حضور راهبر شبکه توسعه 
اجتماعی رسالت در جهت حمایت از هزار شغل 
خرد و خانگی کلید خورده و بازتاب گسترده ای 
در سطح منطقه داشته است. مدیرعامل شرکت 
ورق خودرو چهارمحال و بختیــاری ادامه داد: 
احداث مدرســه ای با ۹ کلاس درس در شهر 
سفیددشت، حمایت از تیم های ورزشی منطقه و 
امضای تفاهم نامه میان صندوق کارآفرینی امید 
کشور جهت ایجاد اشتغال در شهرستان بروجن 
از دیگر فعالیت های این شرکت در راستای عمل 

به مسئولیت های اجتماعی خود است.
حمایت از تولید 

در فولادسازی سفیددشت
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه همچنین در 
جریان بازدید از روند اجرای پروژه فولادسازی 
شرکت فولاد سفیددشت چهارمحال و بختیاری 
با اختصاص بودجــه ۱۲۰۰ میلیــارد ریالی از 
سوی شــرکت فولاد مبارکه برای اجرای پروژه 
فولادسازی سفیددشــت موافقت کرد. حمید 
رضا عظیمیان با تأکید بر ضــرورت رفع موانع، 
ضمن صدور مجوز تزریق هــزار و ۲۰۰ میلیارد 
ریال نقدینگی و تسهیل در ترخیص کالاهای 
گمرگی مورد نیاز جهت تسریع در اجرای پروژه 
فولادسازی شــرکت فولاد سفیددشت، اظهار 

کرد: مقام معظم رهبری همواره بر اهمیت تولید 
تأکید داشته اند و این دیدگاه بسیار ارزشمند و 
قابل تقدیر است. وی ابراز امیدواری کرد: با روی 
کار آمدن دولت جدید و با توجه به اینکه پروژه 
فولادسازی شرکت فولاد سفیددشت در منطقه 
محروم در حال اجراست، نباید دوران گذار باعث 
تأخیر در اجرای این پروژه شود؛ هدف از اجرای 
چنین پروژه هایی در مناطق محروم، پیشرفت و 

توسعه همه جانبه در سطح منطقه و کشور است.
همت مضاعف برای

 اجرای فولاد سفیددشت
در ادامه این بازدید احمد ســعیدبخش معاون 
توسعه شرکت فولاد مبارکه نیز همت مضاعف 
پیمانکاران در اجرای این پروژه را خواستار شد و 
گفت: پروژه فولادسازی شرکت فولاد سفیددشت 
برای همــه مهم اســت و از پیمانــکار مربوطه 
می خواهیم با افزایش ساعت کاری و نیروی مورد 
نیاز، استقرار تیم مهندسی در محل پروژه، تأمین 
مواد و افزایش شیفت کاری، سرعت اجرای پروژه 
را افزایش دهد. وی خاطرنشــان کرد: این پروژه 
نسبت به ۲ ماه قبل پیشرفت قابل توجهی داشته 
اما بازدید مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه از فولاد 
سفیددشت نشــان از اهمیت پروژه فولادسازی 
سفیددشت داشته و ایشان تصمیم گرفته اند تا 
شخصاً از نزدیک با مشکلات آشنا و دستورات لازم 
جهت رفع موانع در اجرای این پروژه را صادر کنند.

فولادسازی سفیددشت؛
پروژه ای ملی برای کشور

جعفر سرقینی مدیرعامل شرکت اسکوتک 
و عضو کنسرسیوم پروژه فولادسازی شرکت 
سفیددشت نیز اجرای این پروژه مهم دانست و 
تصریح کرد: اجرای این پروژه برای ما از اهمیت 
بالایی برخوردار اســت و به همین دلیل ۸۰ 
درصد فعالیت های کاری خود را به فولاد سفید 
دشت اختصاص داده ایم. وی اذعان داشت : ما 
در اجرای پروژه فولادســازی سفیددشت به 
دنبال منافع مالی نیستیم و اجرای هرچه بهتر 
آن موجب حفظ آبروی ما خواهد بود، چراکه به 
دنبال افتتاح پروژه ای ملی برای کشور هستیم؛ 
امیدوارم با تغییرات نرم افزاری ایجاد شــده در 

این پروژه شاهد افزایش سرعت آن باشیم.
رفع موانع تولید 

توسط فولاد مبارکه
محمود ارباب زاده مدیرعامل شــرکت فولاد 
سفیددشت چهار محال و بختیاری نیز در این 
جلسه بیان کرد: مطمئن هستم با حمایت ها و 
تصمیماتی که امروز توسط مدیرعامل شرکت 
فولاد مبارکه اتخاذ شــد، پروژه فولادســازی 
در این شرکت سرعت بیشــتری پیدا خواهد 
کرد و تا نیمه دوم امسال شــاهد راه اندازی آن 
خواهیم بود. وی عنوان داشــت: به طور حتم، 
شرکت فولاد مبارکه در هر کجا که حضور پیدا 
می کند، موانع را برطرف کرده و در پیشــرفت 
طرح های توسعه ای کشــور گام های مهمی 
برمی دارد؛ خوشبختانه امروز تصمیمات مؤثری 
برای تأمین نقدینگی با راهبری شرکت فولاد 
سفیددشت، اضافه کردن نیروهای اجرایی و 
دستور تسهیل و تســریع ترخیص کالاهای 
مورد نیاز پروژه  فولادســازی شــرکت فولاد 

سفیددشت اتخاذ گردید.

 گزارش

 گزارش

 نوســان:مدیرعامل شرکت فولاد 
مبارکه گفت: عرضه کالا و محصولات 
باکیفیت ایرانی جهت رفاه حال مردم 
باید سرلوحه کار تمام تولیدکنندگان، 
صنعت گران و ارائه دهندگان خدمات 
قرار گیرد تا مردم با اطمینان و رغبت 
به ســمت انتخاب و مصرف کالاهای 

ایرانی سوق یابند.
حمیدرضا عظیمیان با اشاره به اهمیت تولید 
محصول باکیفیت ایرانی اظهار کرد: رکورد 
بازده کیفی شــرکت فولاد مبارکه از آن جا 
مهم است که تمام نواحی تولیدی بالاترین 
عملکرد کیفی خود را در سال ۱۴۰۰ با توجه 
به حجم و ظرفیت تولید محصولات کیفی به 
دست آوردند. وی افزود: در اردیبهشت ماه 
سال جاری، هم زمان با رشد چشم گیر تولید 
شرکت فولاد مبارکه، بالاترین بازده کیفی 
محصولات در نواحی فولادسازی، نورد گرم، 
نورد سرد و فولاد سبا به دست آمد که منجر 
به کســب رکورد ۹۱  درصد در کل شرکت 
و بهبود ۲ درصد نسبت به مشابه سال قبل 
شد.مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه گفت: 
ارتقای کیفیت کالاها و محصولات داخلی از 
مهم ترین ضروریات در ایجاد جایگاه مناسب 
برای محصولات ایرانی در بازارهای داخلی 
و جهانی و نیز در اذهــان مصرف کنندگان 
و در واقــع احترام بــه اعتمــاد و انتخاب 
آن هاست. وی خاطرنشان کرد: عرضه کالا و 
محصولات باکیفیت ایرانی جهت رفاه حال 
مردم باید سرلوحه کار تمام تولیدکنندگان، 
صنعت گــران و ارائه دهندگان خدمات قرار 
گیرد تا مردم با اطمینان و رغبت به سمت 

انتخاب و مصرف کالاهای ایرانی سوق یابند.
عظیمیان ادامــه داد: در راســتای تحقق 
شعار سال، شــرکت فولاد مبارکه به عنوان 
سازمانی متعالی و پیشــرو همگام با رکورد 
کمی در تولید به کیفی ســازی محصولات 
اهتمام ویژه ای دارد. وی تصریح کرد: اگرچه 
هدف گذاری در بنگاه های اقتصادی بزرگ 
بر افزایش کمی محصولات تولیدی است اما 
در شرکت فولاد مبارکه و ناحیه فولادسازی 
و ریخته گری مــداوم، شــاخص کیفیت 
محصولات هم هدف گذاری شــده است؛ 
چنانچه محدودیت های تأمین انرژی به ویژه 
برق برطرف شــود متناسب با ارتقای کمی 
تولید فولاد خام کیفی ســازی محصولات 
شــرکت فولاد مبارکه محقق می شود. وی 
اضافه کرد: روند کیفی سازی محصولات در 
شرکت فولاد مبارکه در ابتدای سال ۱۴۰۰ 
تداوم داشــت و در اردیبهشــت ماه رکورد 
کیفی سازی محصولات از تاریخ شکل گیری 
شرکت فولاد مبارکه ثبت شد و بازده کیفی 
محصولات شــرکت فولاد مبارکــه به ۹۱ 

درصد رسید.
عظیمیان با تأکید بر این که با وجود افزایش 
کمی تولیدات در فــولاد مبارکه از کیفیت 
محصولات کاســته نشــد، تصریح کرد: 
کیفی سازی محصولات در ناحیه فولادسازی 
و ریخته گری مداوم شــرکت فولاد مبارکه 
شــامل ذوب های خــارج از اســتاندارد با 
۲.۳۵ درصد و میزان بهبود ۰.۲۸ درصدی 
همراه بود که بهترین شاخص کیفی در این 
بخش است و مهم ترین پارامتر بازده کیفی 
محصولات تولیدی در شرکت فولاد مبارکه 
محسوب می شود. وی ادامه داد: میزان عیوب 
تختال در ناحیه فولادسازی و ریخته گری 
مداوم شرکت فولاد مبارکه در اردیبهشت 
ماه سال جاری برابر ۷.6 درصد بود که سهم 
مهمی در بازده کیفی محصولات شــرکت 
فولاد مبارکــه دارد. مدیرعامل شــرکت 
فــولاد مبارکه اضافــه کرد: بــازده کیفی 
ناحیه فولادسازی شرکت فولاد مبارکه در 
اردیبهشت ماه ۱۴۰۰ به ۹۵.۳ درصد افزایش 
یافت که میزان بهبود این بازده یک رکورد 

بالا برای این صنعت محسوب می شود.

industry

در اجلاس سراســری مدیران ارزش آفرین در تحول و توســعه کســب و کار کشور، از 
مدیرعامل شــرکت فولاد مبارکه به عنوان مدیر ارزش آفرین در تحول و توسعه کسب و 
کار در کشــور تقدیر شد و نشــان عالی مدیر ارزش آفرین به حمیدرضا عظیمیان تعلق 
گرفت. زهرا اربابی معاون توسعه منابع انسانی سازمان برنامه و بودجه در این اجلاس گفت: 
مدیریت مبتنی بر ارزش از افراد و کارکنان می خواهد همانند صاحبان شرکت فکر کرده 
و تصمیمات خود را به گونه ای اتخاذ کنند که در نهایت به ســودآوری شرکت بیانجامد.

نشان مدیر ارزش آفرین برای فولاد مبارکه
مدیر روابط عمومی شــرکت فولاد مبارکه گفت: برگزاری دوره آموزشــی »ژورنالیسم 
صنعت« اقدامی است که در راستای پشتیبانی از تولید و در پاسخ به دغدغه مقام معظم 
رهبری در زمینه فعالیت رسانه ای قوی و هوشمندانه صورت گرفته است. هادی نباتی نژاد، 
اظهار کرد: امروزه با توجه به جنگ نرم دشمنان یکی از مهم ترین نیازهای کشور معرفی 
توانمندی ها و ظرفیت صنایع پیشرو است؛ اقدامی که در راستای پشتیبانی از تولید باید 
صورت گیرد تا این آگاهی به صورت شــفاف، دقیق و حرفه ای به جامعه منتقل شــود.

برگزاری دوره آموزشی »ژورنالیسم صنعت« 

ضرورت عرضه 
محصولات باکیفیت  پیشرفتطرحهایتوسعه

 نوسان: در سال گذشته ســنگ بنای استراتژیک ترین ابرپروژه 
کشور یعنی انتقال نفت خام گوره به جاسک در شرکت فولاد مبارکه 
به درستی بنیان گذاشته شد و پس از آزمایشات لازم به تولید انبوه 
۴۰۰ هزار تن تختال مورد نیاز این پروژه ملی دست یافتیم؛ در حال 
حاضر هم اگر محدودیت انرژی برداشته شود این شرکت می تواند به 
کمبود نیاز داخلی به عنوان تامین کننده نیمی از فولاد کشور پاسخ 
دهد. غلامرضا سلیمی، مدیر ناحیه فولادسازی و ریخته گری مداوم 
شــرکت فولاد مبارکه با بیان این مطلب اظهار کرد: فولاد مبارکه 
همواره   پیشگام صنعت کشور بوده و استراتژی »توسعه محصول« 

و »بومی سازی« را در دستور کار خود قرار داده است.
غلامرضا سلیمی افزود: شرکت فولاد مبارکه همواره در تیررس تحریم های ظالمانه 
قرار داشته و در سال گذشته هم دو مرتبه تحریم شــد و نیاز بود که رویکرد تکیه بر 
توانمندی داخلی را تقویت کند؛ اقدامی که نتایج آن خودش را در تولید محصولات و 

گریدهای فولادی جدید نشان داد.
تولید گریدهای فولادی متنوع و استراتژیک

مدیر ناحیه فولادسازی و ریخته گری مداوم شرکت فولاد مبارکه خاطرنشان کرد: 
شرکت فولاد مبارکه با عزم فولادمردان خود گریدهای مختلف فولادی را تولید کرده 
و با تجهیز ماشین آلات و ارتقای دانش و اراده کارکنانش به سمت تولید محصولات 

مورد نیاز داخلی گام برداشت.
وی با تأکید بر عزم و توانمندی فولادمردان در تولید تختال API مخصوص انتقال 
نفت خام، اذعان داشت: تا سال گذشته، لوله های مورد نیاز برای انتقال نفت خام به 
کشور وارد می شدند و این دغدغه در شرکت فولاد مبارکه وجود داشت که چرا نباید 
این محصول در داخل کشور تولید شود تا مانع از خروج ارز شویم؟ نهایتاً این دغدغه با 
یک کار تیمی در سطح ملی به سرانجام رسید و شرکت فولاد مبارکه توانست با انسجام 
مدیریتی، تختال های مورد نیاز انتقال نفت خام از گوره به جاسک را برای نخستین بار 
در کشور تولید کند. وی تأکید کرد: اگرچه در سال های گذشته، تولید تختال های 
مورد نیاز انتقال نفت ترش مطرح شده بود اما امکان آن فراهم نبود تا این که در سال 
گذشته سنگ بنای استراتژیک ترین ابرپروژه کشور یعنی انتقال نفت خام گوره به 
جاسک در شرکت فولاد مبارکه به درستی بنیان گذاشته شد و پس از آزمایشات لازم 

به تولید انبوه ۴۰۰ هزار تن تختال مورد نیاز این پروژه ملی دست یافتیم.
مدیر ناحیه فولادسازی و ریخته گری مداوم شــرکت فولاد مبارکه بیان داشت: این 
بستر علمی در شــرکت فولاد مبارکه برای تولید تختال های مورد نیاز انتقال نفت 
ترش سبک و سنگین فراهم شد و امروز قادر هستیم انواع و اقسام گریدهای مورد نیاز 

فولادی انتقال نفت یا API را تولید کنیم.

ایران در جمع 
API کشورهای تولیدکننده

وی با اشاره به ویژگی های تختال API تولیدشده در شرکت فولاد مبارکه تصریح 
کرد: نفت خام خاصیت خورندگی دارد و تختال مورد نیاز بایستی از استانداردهای لازم 
برخوردار باشد؛ تولید این گونه گریدهای فولادی در انحصار چند کشور است و اکنون 
ایران با همت شرکت فولاد مبارکه در زمره این کشورها قرار دارد. سلیمی به عناصر 
آلیاژی و عملیات تولید این تختال ها اشاره کرد و یادآور شد: عناصر آلیاژی به کاررفته 
در تختال های API متنوع است و با کنترل عناصر آلیاژی و ترکیب های شیمیایی این 
گرید فولادی تولید می شود و شرکت فولاد مبارکه با مجهز بودن به پلنت گاززدایی 
امکان تولید این گریدهای فولادی را دارد؛ این گرید فولادی هم در ترکیب شیمیایی 
و هم عملیات تولید، گرید ویژه ای است و شرایط خاص و زمان بندی شده برای تولید 
آن مورد نیاز است، پس از آن سیکل خنک کاری متفاوتی نیازمند است که بایستی 

مدیریت شود.

دستاوردهای طلایی 
در مسیر تولید

سلیمی در ادامه به دستاوردهای شرکت فولاد مبارکه پرداخت و اذعان داشت: سال 
جهش تولید، سال طلایی شرکت فولاد مبارکه بود چراکه به رکوردهای متعددی در 
تولید از نظر کمی و کیفی دست یافتیم؛ در سال گذشته از رکورد تولید ۷ میلیون تن 
فولاد عبور کردیم و این مهم برای شرکتی که تأمین کننده نیمی از فولاد کشور است، 
دستاورد ارزنده ای محسوب می شود؛ همچنین در سال گذشته گروه فولاد مبارکه 
توانست به تولید ۱۰ میلیون تن فولاد خام دســت یابد که این دستاوردها را باید به 
تنوع محصولات به ویژه در فولادهای نهایی ضمیمه کرد. وی ادامه داد: در سال جهش 
تولید، برای نخستین بار، شرکت فولاد مبارکه توانست به تولید تختال هایی با ضخامت 
۲۵۰ میلی متر دست یابد که بسیار مسرت بخش بود؛ تولید تختال ۳۰۰ میلی متر 
هم از دیگر دستاوردهای این شرکت در سال گذشته بود به ویژه زمانی که تولید این 

محصول در دنیا ویژه و انحصاری است.
مدیر ناحیه فولادسازی و ریخته گری مداوم شرکت فولاد مبارکه خاطرنشان کرد: 
کاربرد این تختال ها در صنایع گاز و کشتی ســازی است و منجر به بهبود کیفیت و 
کمیت در صنایع پایین دستی می شود؛ »پشتیبانی ها و مانع زدایی ها« هم در شرکت 
فولاد مبارکه طوفانی بود چراکه توانستیم به دستاورد تولید تختال با عرض ۲ متر برای 
نخستین بار در کشور دست یابیم که این محصول هم در صنایع نفتی و کشتی سازی 

استراتژیک و مهم است.

به مسئولیت های 
اجتماعی ایمان داریم

وی به مسئولیت های اجتماعی این شرکت هم پرداخت و افزود: یکی از رسالت های 
شرکت فولاد مبارکه ایفای مسئولیت های اجتماعی است و ما به این مسئله ایمان 
داریم که نمونه بارز آن خود را در روزهای فوق بحرانی کرونا و با تأمین بیش از ۱۸ هزار 

تن اکسیژن رایگان در مراکز درمانگر نیمی از کشور نشان داد.

کمبود تولید را 
جبران می کنیم

مدیر ناحیه فولادسازی و ریخته گری مداوم فولاد مبارکه:

در بازدید مدیرعامل فولاد مبارکه از پروژه های فولادی استان چهارمحال و بختیاری مطرح شد؛

با تأمین ۱۰۰ درصدی ورق گالوانیزه داخلی توسط شرکت ورق خودرو بی نیازی کشور رقم می خورد

 نوســان: رئیس دانشــگاه علوم پزشکی 
اصفهان گفت: با همکاری بســیار خوبی که 
شرکت فولاد مبارکه اصفهان از ابتدای اپیدمی 
کرونا با دانشگاه علوم پزشکی اصفهان داشته، 
مخازن اکسیژن عمده استان اصفهان با کمک 

شرکت فولاد مبارکه تامین شده است.
به گزارش نوسان؛ دکتر طاهره چنگیز رئیس 
دانشگاه علوم پزشکی اصفهان در گفت وگویی 
اینترنتی با شبکه خبر اظهار کرد: ما درصدد 
تامین بیش از ۲ هزار کپسول اکسیژن دیگر 

هستیم چراکه برخی از بیمارستان ها علی رغم 
داشــتن مخازن اکســیژن و اکسیژن ساز، 
در ساعاتی از شــبانه روز دچار افت اکسیژن 
می شوند و طبعاً پشــتیبانی اکسیژن برای
 بیمــاران کرونایی اولیــن و مهم ترین اقدام 

درمانی است.
رئیس دانشــگاه علــوم پزشــکی اصفهان 
خاطرنشــان کــرد: از لحاظ دارو مشــکلی 
نداریــم و عمــده داروهایــی کــه باید در 
دســترس بیماران قــرار بگیــرد از طریق 

شــبکه توزیع غذا و دارو در اســتان اصفهان 
تامین می شود. 

وی در پایان افزود: در بیمارستان های استان 
اصفهــان برای تامین ســرم مــورد نیاز هم 
مشکل جدی نداریم اما در برخی داروخانه ها 
محدودیت وجود دارد و البته این را هم باید در 
نظر بگیریم که بسیاری از موارد تجویز سرم 
برای بیماران سرپایی و بستری در منزل، غیر 
منطقی است چراکه بیماری که قادر به خوردن 
است و می تواند مایعات استفاده کند، دلیلی 

ندارد که برای مایع درمانی از سرم استفاده کند.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی اصفهان عنوان کرد:

تامین مخازن اکسیژن بیمارستان ها با کمک شرکت فولاد مبارکه

استان  فولاد سفیددشت  و  ورق خودرو  مدیران شرکت  در جمع  مبارکه  فولاد  مدیرعامل شرکت 
چهارمحال و بختیاری حضور یافت و از روند اجرای پروژه های هلدینگ فولادمبارکه بازدید کرد.  
حمیدرضا عظیمیان گفت: به زودی و با اجرای پروژه توسعه خط تولید با هدف تأمین ورق گالوانیزه در شرکت 
ورق خودرو چهارمحال و بختیاری، ۱۰۰ درصد نیاز خودروسازان داخلی به ورق گالوانیزه با کیفیت سطح رویه در 
صنایع خودروسازی کشور تأمین خواهد شد. وی همچنین با اختصاص بودجه ۱۲۰۰ میلیارد ریالی از سوی شرکت 

فولاد مبارکه برای اجرای پروژه فولادسازی سفیددشت موافقت کرد.

هفته نامه نوسان
گروه صنعت
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سخنگوي اتحادیه فروشندگان لوازم یدکي خودرو اظهار داشت: قیمت ها نیز در ابتداي 
سال افزایش پیدا کرد ولي بعد از آن تغییري نکرد. سید مهدي کاظمي افزود: موضوع 
تاثیرگذار دیگر در رکود بازار قدرت خرید پایین مردم است. وقتي یک خودرو نیاز به 
تعمیرات اساسي پیدا مي کند صاحب خودرو پول تعمیر آن را ندارد و ترجیح مي دهد که 
از خودرو استفاده نکند. تعمیر موتور پراید دست کم ۵ تا 6 میلیون تومان هزینه دارد. این 

شرایط باعث مي شود که در بازار لوازم یدکي رکود به وجود بیاید .

مهرداد جمال ارونقي معاون فني و امور گمرکي گمرک گفت: براساس آخرین آمار ۲ 
هزار و ۹۲۰ تن سرم دارویي تاکنون به کشور وارد شده است. وي افزود: تاکنون ۱۲۸ 
کامیون سرم دارویي وارد کشور شده که از این تعداد ۱۱۸ کامیون بر اساس مجوز 
سازمان غذا و دارو به صورت حمل یکسره از گمرک ترخیص و تحویل شرکت هاي 
دارویي شده است. وي ارزش این محموله هاي سرم دارویي وارداتي را ۳ میلیون و ۸۴۳ 

هزار و ۸۸۲ یورو بیان کرد.

واردات بیش از 2 هزار و 900 تن سرم دارویيمردم دیگر پول  تعمیر خودرو ندارند
 گزارش

 نوسان :ارزش یارانه از دلار ۳۸ در ســال ۱۳۹۰  به یک دلار و 
۶۰ سنت در سال جاري رسید. هفته گذشته خبر افزایش قیمت 
برخي کالاهاي لبني و هویج، مهم ترین سوژه اقتصادي فضاي 
مجازي بود؛ جایي که قیمت یک نوع ماست که تا چندي پیش 
۱۷ هزار تومان بود به دبه اي 5۰ هزار تومان رسید و حتي از یارانه 

ماهانه یک فرد نیز بیشتر است. 
اگرچه که براي بار چندم طي یک ســال اخیر قیمــت مواد لبني افزایش 
مي یافت، اما بالا رفتن قیمت این خوراکي، خطر حذفش از سفره خانوارها 
را بیش از پیش افزایش داده و اگر روند فعلي قیمت ها ادامه یابد، چه بسا 

این نگراني به واقعیت تبدیل شود.
 بر اساس آنچه مرکز آمار در گزارش تیرماه خود منتشر کرده بود، قیمت 
هر کیلوگرم ماســت حداکثر ۱۹ هزار تومان اعلام شــده بود که فاصله 

معناداري با آنچه مصرف کنندگان درب مغازه مي خرند، دارد.
 رســیدن قیمت هویج به کیلویي ۳۰ هزار تومان و حتي پیشي گرفتن از 

قیمت موز نیز یکي دیگر از رخدادهاي بازار بود. 
اما به راســتي با یارانه ۴۵ هزار و ۵۰۰ توماني که نرخ دلاري آن تنها ۳۰ 
ســنت با خط فقر مطلقي که بانک جهاني اعلام کــرده، فاصله دارد چه 

چیزي مي توانند بخرند؟ 
روزنامه "اعتماد" براي پاسخ به این پرســش به سراغ چند خرده فروشي 

مواد غذایي رفته و قیمت هاي شان را بررسي کرده است. 
بر اســاس این گزارش، بــا یارانه ماهانه یــک فرد مي تــوان برخي مواد 
خوراکي از گــروه لبنیات مانند »کره، پنیر، خامه و بســته ۹ عددي تخم 
مرغ«، » ماســت ســون و یک خامه«، »۱۱ عدد نان ســنگک« و »یک 
کیلو و ۵۰۰ گرم برنــج ایراني« خریــداري کرد. لازم به ذکر اســت که
 هیچ کدام از این گروه کالاها را نمي توان با یکدیگــر و در یک ماه با پول 

یارانه خریداري کرد. 
قدرت خرید یارانه نقدي کــه در تمام پســتي ها و بلندي هاي اقتصادي 
کشــور، چه در دو تجربه تحریم و چــه در پس از افزایش نــرخ بنزین، 
کاهش شــدید یافته اســت و به نظــر مي رســد »هزینــه اي« که به 
اقتصاد کشــور تحمیل مي کند بیش از آن چیزي اســت که بتواند براي 

یک خانواده ایجاد کند. 
در این شــرایط که تقریبا هر روز خبر یا مصاحبــه اي پیرامون »احتمال 
افزایش قیمــت برخي کالاها« منتشــر مي شــود، بهتر اســت از افراد 

آسیب پذیر در برابر این موج گراني به گونه دیگري محافظت شود.
با اســتناد به گزارش بانک مرکزي در سال ۹۰ متوســط مصرف سالانه 
برخي اقلام توسط خانوارها مانند برنج، نان، گوشت دام، گوشت پرندگان 
و تخم مرغ به ترتیــب ۱۴۷ کیلوگرم، ۳۵6 کیلوگــرم، ۴۸ کیلوگرم، ۹۱ 
کیلوگرم و ۳۵ کیلوگرم اعلام شــده بود.متوسط درآمد پولي ناخالص در 

آن سال نیز ۱۲ میلیون و ۳6۱ هزار تومان گزارش شده بود. 
شاید کمتر کســي تصور مي کرد یک دهه بعد و در ســال ۱۴۰۰، درآمد 
پولي ناخالص ســال ۹۰ اجاره دو ماه آپارتماني 6۵ متري و یک خوابه در 
شیخ بهایي باشــد این در حالي اســت که رهن کامل واحدي در ونک با 

همین متراژ در سال ۹۰ حدود ۳۰ میلیون تومان بود.
 نرخ دلاري یارانه ها در ســال ۹۰ حدود ۳۸ دلار بود که در سال جاري به 

یک دلار و 6۰ سنت رسید.  

کاهش روز به روز 
ارزش یارانه نقدی

افزایش قیمتها، مهم ترین سوژه فضاي مجازي است؛

 نوســان:یک عضو کمیسیون 
اقتصادی مجلس شورای اسلامی 
گفت: ســاماندهی بازار کالاهای 
اساســی و مهار تورم دو راهکار 
ســریع برای بهبــود وضعیت 
معیشتی مردم است و دولت می 
تواند با تشــکیل قرارگاه کنترل 

نقدینگی تورم را مهار کند.
مهدی طغیانی درباره ســریع ترین راه 
ممکن برای بهبود وضعیت معیشتی 
مردم و اوضاع اقتصادی کشــور، اظهار 
کرد: نخستین کاری که باید انجام شود 
ساماندهی بازار کالاهای اساسی است 
به طوری که هر آنچه به زندگی روزمره 
مردم مربوط است باید ساماندهی شود. 
از بازار مرغ، گوشت، برنج و ... گرفته تا 
بازار مصالح ســاختمانی. حاکم شدن 
آرامش در این بازارها ســبب می شود 
تا مردم کمتر احساس فشار اقتصادی 
کنند. وی افزود: گام بعدی برای بهبود 
وضعیت اقتصادی مردم و کشور مهار 
تورم است که در شش ماهه اول هر سال 
باید این مهم انجام شــود. تورم کنونی 
که لجام گسیخته شده حاصل کسری 
شدید بودجه کشور است و هرچه زودتر 
باید مهار شــود. خلق پول و نقدینگی 
باید کنترل شــود و ایــن مهم ممکن 
نیســت مگر اینکه از کســری شدید 

بودجه جلوگیری کنیم.
 نماینده مردم اصفهان در مجلس گفت: 
به دولت پیشنهاد دادم که یک قرارگاه 
کنترل نقدینگی و کسری بودجه دایر 
شود تا این قرارگاه با تلاش مصاعف در 
هزینه ها صرفه جویی کند و با جلوگیری 
از فــرار مالیاتی بــه درآمدزایی دولت 
کمک کند و شکاف بین هزینه و درآمد 

قوه مجریه را کاهش دهد. 
طغیانی تصریح کرد: اگر این موارد ذکر 
شــده انجام شود به شــکل اتوماتیک 
بسیاری از مسائل اقتصادی کشور حل 
می شــود. اگر آرامش در بازار کالاهای 
مختلف حاکم شــود مردم به راحتی 
می توانند برای زندگی خود برنامه ریزی 
کننــد و تولیدکننــدگان نیــز بهتر 
می توانند به اقتصاد کشور کمک کنند. 
وی ادامه داد: منظــور از مهار تورم این 
است که نرخ رشــد تورم که هم اکنون 
۴۷ درصد اســت به ۲۰ درصد کاهش 
پیدا کند که با برنامه ریزی این امر مقدور 
اســت. البته جهش نرخ ارز در ســال 
گذشته نیز سبب افزایش تورم می شد 
که جهش نرخ ارز در هزینه های تولید 
نمایان شد. در سال ۱۴۰۰ به هیچ وجه 

نباید اجازه داد نرخ ارز جهش پیدا کند.
این عضو کمیسیون اقتصادی مجلس 
با بیان اینکــه چشــم انداز اقتصادی 
کشور بســتگی به اقدامات موثر دارد، 
خاطرنشان کرد: امسال رشد اقتصادی 
کشور نسبت به سال گذشته که کرونا 
هم مزید بر علت شــده بود بهتر است. 
در اوایل کرونا به کسب و کارها خسارات 
زیادی وارد شد، اما در سال جدید این 
خســارت ها کاهش پیدا کرد. بنابراین 
امسال پیش بینی می شــود وضعیت 
اقتصادی کشور نسبت به پارسال بهتر 
باشد و کمتر شاهد افزایش قیمت ها و 

تورم بالا باشیم.
نماینده مــردم اصفهــان در مجلس 
خاطرنشان کرد: دولت نیازمند قرارگاه 
مهار تورم و رشــد نقدینگی است، به 
جای قرارگاه مرغ و تخــم مرغ به فکر 

ایجاد قرارگاه اصلی باشیم.

 نوســان: چه شــد که به رشته 
پزشــکی  به ویژه جراحــی زانو  

علاقمند شدید؟
 یک علاقه در وجود همه ما هست  برای 
کمک به دیگران  و این در حیطه پزشکی 
کمک بــه ســلامت انسانهاســت برای 
همین  پزشــکی برای من مقدس است.
بعد از دوره عمومی بــا توجه به علاقه ام 
به رشته های جراحی وارد رشته جراحی 
استخوان و مفاصل شدم و فوق تخصص 

را در رشته جراحی زانو ادامه دادم.
  

 نوسان:  از دیدگاه شما وظیفه ذاتی 
یک پزشک چیست؟

وظیفه ذاتی پزشــکان بر اساس سوگند 
بقراط کمک به همنوعان خود با هر رنگ 
و نژاد و دین برای   ارتقا ســلامت مردم 

است.

 نوسان: ســخت ترین لحظه در 
زندگی یک  پزشک چیست؟

 شاید تصورکنید ســخت ترین لحظات 
یک پزشک تحمل کشــیک های طاقت 
فرسا یا جراحی های طولانی مدت است 
اما اینها نیست. ســخت ترین لحظات، 
مواجهه با بیماریهای صعب العلاج  است 
وقتی با عمق وجود خود خواهان شفای 
بیمار هســتی اما با اســباب بشری فعلا 
درمان قطعی برخی بیماریها با سختی به 
دست می اید. تصور کنید بیمار با عفونت 

کرونا جان خودش را از دســت می دهد. 
اینجاست که  از نظر روحی ضربه سختی 

به کادر درمان وارد می شود.

 نوسان: بهترین و تلخ ترین خاطره 
خود را از دوران طبابت بگویید.

 طبابت پر است از خاطرات تلخ و شیرین.  
شــیرینی بهبودی بیمــاران و تلخی از 
دست دادن عزیزی یا نقص عضوی. هیچ 
وقت یادم نمی رود تک فرزند خانواده ای 
که به اشتباه  ماده سمی خورده بود و ما 
هر کار از دستمان بر می آمد انجام دادیم 

اما نتوانستیم او را برگردانیم. 
هنوز نگاه های ملتمسانه اش برای اینکه 
بتوانیم کمکش کنیم در خاطرم هست. 
اما خوب دیر شده بود و سم تاثیر خود را 

گذاشته بود .
 البته خاطرات شــیرین هم  فراون است 
.بیماران با آســیب های زانو که راه رفتن 
برایشان سخت اســت اما بعد از عمل به 
خوبی راه میروند. یک بار هم یادم هست 
زوج جوانی که به دنبــال تصادف دچار 
آسیب اندام شــده بودند. در حین اماده 
کردن بیمار برای عمل متوجه ناپایداری 
تنفس وی شدم و علایم بیمار هر لحظه 
بدتر می شد و دسترسی به همکار جراح 
عمومی هم نبود برای بیمار با تشخیص 
نوموتوراکس یک چسب تیوب گذاشتم. 
علایم بیمار بلافاصله بهبــود پیدا کرد. 
جراحــی اندامش هم انجام شــد. بعد از 

بهبودی که دوباره به من مراجعه کردند 
با توضیحاتی که داده شد متوجه شدند 
اقدام آن روز من جان بیمار را نجات داده 
و آرامش آن خانــواده هنوز هم در ذهنم 

هست.

 نوسان:  پزشک ایده آل چه ویژگی 
 دارد؟

پزشک ایده ال پزشکیســت که  مهارت 
و دانش بالا داشته باشــد  اولویت اولش 
کاستن رنج بیمار باشد. البته در مجامع 
بین المللی  به ســلامت پزشکان و کادر 
درمان هــم اهمیت داده می شــود. این 
یک طرف ماجراســت. اما طــرف دیگر 
قضیه دولت و بیمه هاســت که در کشور 
ما  گاهی بــرای پرداخت حــق الزحمه 
پزشکان و کادر درمان اجحافها و تاخیر 
های زیادی  مواجه می شــود که باعث 
دلگیری  و دلخوری عزیران از سیســتم 

سلامت کشور می شود.

 نوســان:  بارها درباره افسردگی 
و خودکشی ناشــی از کار بالا بین 
انترن ها صحبت شده  و  رزیدنت ها 
اســت. در اخباری هم که در این 
روزها منتشــر می شود، می گویند 
آمار افســردگی در بین پزشکان 
خیلی بالاتر رفته و دانشــجویان 
و انترن هایی که در بیمارســتان ها 
هستند، شرایط خوبی ندارند. واقعا 

چرا کادر پزشکی دلسردند؟
 گاهی نه تنها از  زحمات پرسنل درمان و 
پزشکان توسط دولت قدردانی نمی شود 
بلکه با ســخنان و موضع گیریها نمک به 
زخم این عزیزان می پاشند که متاسفانه 

در سالهای اخیر کم هم نبوده است .

 نوســان: چه فرصتها و تهدیداتی 
پیش روی حرفه پزشکی است؟

 مهمتریــن تهدیــد جامعه ســلامت، 
مهاجرت نخبگان از کشــور است. گفته 
می شود در یک سال گذشته درخواست 
ســالانه برای مهاجرت افزایش داشته و 
حداقل در یک سال سه هزار درخواست 
به سازمان ارسال شده است. و همچنین 
عدم اشــتغال بــه کار بســیاری از فارغ 
التحصیلان پزشکی اســت.  اما فرصت 
عالی جذب نخبگان و دانســتن قدر انها 
در سیستم ســلامت کشور و بهره گیری 
از تواناییها و دانش آنها در ارتقا ســلامت 

مردم کشور است.

 نوسان:  در مورد هدفتان از اجرای 
طرح ویزیت رایگان  بیماران مناطق 

محروم کمی صحبت کنید؟
 معتقدم با توزیع مناســب امکانات باید 
همه مردم از امکانات سلامت برخوردار 
شوند اســتارتآپ هایی هم در این زمینه 
فعال شــده اند تا بیمارانی که دسترسی 
به پزشــک ندارند را ویزیــت کنند اما تا 
زمانیکه این عدالت سلامت بسط نیافته 
است انجام ویزیت های رایگان ضروری 
به نظر میرســد و این حرکــت جهادی 
روحیــه ایثــار را در میان دانشــجویان 

پزشکی تقویت می کند.  

 نوسان: جامعه از پزشک و پزشک 
از جامعه چه انتظارانی دارد؟

مردم پزشکی را حرفه مقدسی میدانند 
و انتظارشــان پاسداشــت این قداست 
توسط پزشکان است. انتظار پزشکان از 
مردم نیز همراهی مردم برای پاسداشت 
پزشــکی  و همچنین اعتماد به پزشکان 

است.

 نوســان:  به عنوان عضو هیئت 
علمی دانشگاه بدنه سلامت کشور  
به چه برنامه هایی در شرایط فعلی 

احتیاج دارد؟
 مهمترین مســاله کنونی کشور مساله 
کروناست به نظر میرســد دانشگاها باید 
نقش مهمی در  تصمیم گیری های کلان 
برای کنترل بیماریها در ســطح کشــور 
داشته باشند که متاسفانه این نقش کم 
رنگ است. پیشــگیری مقدم بر درمان 
اســت دانشــگاها باید با همکاری سایر 
ارگانها در پیشــگیری از بیما ریها نقش 
فعالانه ای داشته باشند. همچنین برای 
اموزش دانشجویان پزشــکی باید توجه  
ویژه مبذول شــود.  به وضعیت معیشتی 

پزشکان جوان هم توجه خاص شود.

نمکبهزخمپزشکاننپاشید!
گفتگو با دکتر حسین اکبری اقدم ، فلوشیپ جراحی زانو  به مناسبت روز پزشک؛  گزارش

قرارگاه کنترل 
نقدینگی دایر شود

citizen

مهمترین تهدید جامعه سلامت، مهاجرت نخبگان این حوزه از کشور است

 نوسان:طبق اطلاعــات بانک مرکزي از 
ابتداي ســال جاري تا نیمه مرداد بالغ بر 
۱۰ میلیون فقره چک جدید در ســامانه 
صیاد ثبت و صدور شــده که این میزان، 
بالغ بر ۱6 درصــد از کل برگ چک هاي 

جدید توزیع شده است.
از ابتــداي فروردین تا نیمه مرداد ســال 
۱۴۰۰ بالغ بــر ۲ میلیــون و ۴6۰ هزار 
دسته چک مشتمل بر حدود 6۲ میلیون 

برگ چک طرح صیادي جدید در کشور 
توزیع شــده  که از این تعــداد حدود ۹۴ 
درصد دســته چک ها متعلق به اشخاص 
حقیقــي و 6 درصد  متعلق به اشــخاص 

حقوقي است.
 بر این اســاس، در این مــدت بالغ بر ۱۰ 
میلیون فقره چک جدید در سامانه صیاد 
ثبت صدور شــده که این تعــداد حدود 
۱6 درصد برگ چک هاي جدید اســت؛ 

همچنین حــدود ۸۰ درصد از چک هاي 
ثبت شــده، معادل ۸ میلیون برگه چک 

توسط گیرندگان تایید شده اند. 
از ابتداي ســال جاري تا پایان تیر نسبت 
چک هاي قدیمي برگشــت داده شده به 
چک هاي قدیمــي مبادله شــده حدود 
۸.۷ درصــد و این آمار در مدت مشــابه 
درخصــوص چک هاي جدیــد حدود ۴ 

درصد است.

براساس اطلاعات بانک مرکزي اعلام شد؛

تعداد چک هاي سامانه صیاد  به ۱0 میلیون فقره رسید

امسال هم در حالی از مناسبت روز پزشک می نویسیم که هنوز درگیر بحران کرونا هستیم و کادر 
درمان با تمام قدرت مشغول خدمت رسانی به مبتلایان به کرونا هستند. نزدیک به ۱۸ ماه  است 
که حال و هوای جامعه پزشکی ایران درست مثل حال و هوای هشت سال دفاع مقدس شده است. 
آن زمان هم پزشکان با دست خالی  و کمترین دارو  و تجهیزات  به مداوای  مجروحان می پرداختند و خیلی از 
سفیدجامگان در این راه به درجه رفیع شهادت رسیدند. امسال بر خلاف سالهای قبل خواستم باب گفتگو را با 
پزشکی باز کنم که این روزهای سخت را با تمام وجود لمس می کند. در این بین یک جراح زانو و استاد دانشگاه 
که در سفرهای جهادی و ویزیت رایگان بیماران در مناطق محروم فعالیت می کند مرا راغب کرد تا بیشتر از 
روحیه انقلابی یک جراح  و سختیهایی که در  مسیر طبابت پشت سر گذاشته بدانم و بنویسم . همین امر بهانه 
ای برای گفت وگو با دکتر حسین اکبری اقدم، فلوشیپ جراحی زانو و عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی 

اصفهان  بود؛
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 نوسان : شــرکت ذوب آهن اصفهان با تولید و مصرف گازهای 
فرآیندی علاوه بر خودکفایی در مصرف برق ســالانه بیش از 
۶۰درصد در مصرف گاز طبیعی صرفه جویی می کند. مدیر انرژی 
و بهینه سازی مصرف سوخت شرکت ذوب آهن گفت: سالانه در 
این واحد تولیدی بیش از ۸۰۰میلیون مترمکعب گاز فرآیندی 
تولید می شــود که با این میزان تولید، دغدغه قطع یا کاهش 

حامل های انرژی را نخواهیم داشت.
اصغر امینی ۷۵درصد تولیــد فولاد در دنیا را از طریــق روش کوره بلند 
بیان کرد و گفت: با اســتفاده از این روش صرفه جویی بالای 6۰درصد در 
حامل های انرژی به دست می آید، درحالی که در کشورمان تنها ۱۰درصد 
از این روش برای تولید فولاد و ۹۰درصد از روش احیای مستقیم استفاده 

می شود.
 وی افزود: درروش کوره بلند گازهای فرآینــدی از دو طریق تولید گاز 
در کوره های بلند و باتری های کک ســازی تولید و با استفاده از شبکه ۷ 
کیلومتری به نیروگاه برق منتقل می شود تا برق موردنیاز به میزان ۲۲۰ 

مگاوات بر ساعت تولید شود. 
مدیر انرژی و بهینه ســازی مصرف ســوخت ذوب آهن گفت: جلوگیری 
از آلایندگی های زیســت محیطی ناشــی از انتشــار گاز، مصرف بهینه 
انرژی و صرفه جویــی در مصرف حامل های انــرژی از مهم ترین مزایای

 این طرح است.

صرفه جویی ۶0درصدی گاز در 
ذوب آهن اصفهان

مدیر انرژی و بهینه سازی مصرف سوخت شرکت ذوب آهن خبر داد:
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  ترجمه از مصطفی منبری

تقریبا میشـه گفت وارد سـال دومی شـدیم کـه کرونا اومده 
در کشـور و هنـوز هـم متاسـفانه مردمـان ما ازیـن بیماری 
رنـج میشـکند. وقتـی که در سـربازی قسـمت آموزشـیش 
تمـوم شـد وارد بهمـن مـاه شـدیم و یـک مـاه بعـد یعنی 
اسـفند کرونـا وارد کشـور شـد! اولیـن فکرهام ایـن بود که 
خـب باید کشـور تعطیل بشـه ۲ هفتـه تا ویروس گسـترده 

نشـه ولی خب شـد و الان رسـیدیم بـه اینجـا!؛ دور کاری
مـن جـدای از سـربازی دو جـای دیگـر کار میکـردم. یکیش اسـتارت آپ 
جنودیـپ بـود کـه کارش غربالگـری سـرطان با اسـتفاده از نمونـه خون و 
هـوش مصنوعـی بـود و یکی دیگه هم رسـانه بینوشـا که تولیـد محتوای 
تکنولـوژی میکردیم. متاسـفانه نمیتونسـتم زیاد به بچه هـا توی جنودیپ 
کمـک کنـم چون روابط عمومی بودن توی شـرایط کرونـا و دورکاری یکم 
کار رو پیچیـده کرده بود ولی خب برای بینوشـا شـرایط چیـز دیگری بود. 
سـعی کردیم به صورت محلی برنامه ها رو ضبط کنیم و جلسـات مون رو 
اسـکایپی کنیـم. توی این شـرایط دوسـتان مون توی شـرکت هـای دیگه 
هـم بودن که ازشـون خبر داشـتیم. به طـور مثال شـرکت ایکس میگفت 
کـه همه دورکار بشـن یـا هرکی میخواد بیاد باید شـرایط گرونا رو داشـته 
باشـه و سـالم باشـه، یـا یـه شـرکت دیگـه میگفت کـه باید همـه حضور 
داشـته باشـند ولی اولش طب سـنجی میشـه یا ...! اما با فهمیدن به اینکه 

ویـروس کرونـا یـک ویروس خاصـه موضوع یکم عوض شـد.
دفاع بدن از ویروس کرونا

سـهام شـرکت هایـی مثـل زوم بـه شـدت رشـد کـرد. ویدیـو کنفرانـس 
آنلایـن  یـا سـرویس هـای در بـه در )door ۲ door( رشـد زیـادی بـه 
خود گرفت، شـرکت های تکنولوژی روز بیشترشـون دورکار شدند و اونایی 
که حضورشـون نیاز بود تحت شـرایط خاص و سـختی وارد میشـدن. توی 
کشـور هـم شـرکت هـا و سـازمان هـا مجبور شـدن رشـد شـون رو توی 

زیرسـاخت و بسـتر سـازی برای دورکاری سـریعتر کنند .
دورکاری در ایران

دورکاری اسـمش قشـنگه ولی اگر توی سـازمانی که کار میکنید، فرهنگ 
دورکاری رو نداشـته باشـند میتونـه یـک عـذاب باشـه . چـرا فرهنـگ یه 
سـازمان بـرای دورکاری مهمـه؟ تقریبـا ایـن نـوع فرهنـگ سـازی تـوی 
سـازمان هـا کمـه بـه عنـوان مثال تـوی زرین پـال کـه از دوسـتان خوبم 
اونجا هسـتن برای تمامی دولوپر هاشـون آی مک خریدن که کل شـرکت 
بـا مـک مخصوص کارشـون کار کنند. جلسـات زمـان بندی شـده و توی 
کامیونیتـی شـرکت هـر کس که سـر کار یا تسـکی باشـه خـودش رو بی 
صـدا میکنـه تا کمتر بـراش مزاحمت ایجاد بشـه. اگر شـرایط دورکاری رو 
هـم کارمند و هم کارفرما بلد باشـه میشـه گفـت حالت برد-بـرد به وجود 
میـاد هـم کارفرمـا نیاز نیسـت سـرمایه بیشـتری برای تـدارکات بـده هم 

کارمنـد نیـاز نیسـت هزینـه رفت و آمـد تا شـرکت رو بده.
دورکاری چقدر توی روابط تاثیر داره؟

فـرض کنیـد شـما دورکار شـدین و همـه جلسـات بـه صـورت مجـازی 
هسـت. اون موقـع چطـور میتونید روابط تـون رو قوی تر کنیـد؟ یا اصن 
همـکار تـون رو نمیبینـد چه حسـی دارید بهـش اگر مثلا تـوی خیابون 
ببینیـدش؟ اصـولا دورکاری مزیـت زیـاد داره ولـی از نظـر من نیـازه که 
خود دورکاری مدیریت خاص خودش رو داشـته باشـه. تعامل و دوسـتی 
بـا همکاراتـون یکـی از اصولـی هسـت کـه همیشـه باعـث میشـه تـوی 

کارتـون بهتر و بهتر بشـید.
بهره وری

هـر شـخصی نـوع خاصـی از ارتبـاط رو داره و سـبک ارتبـاط هـر فـردی 
بـا دیگـری متفاوتـه. بـرای رسـیدن بـه روشـی که بشـه بهـره وری فردی 
خودمـون رو بـالا ببریـم و بتونیم توی شـرکت به بهترین شـکل کار کنیم 
یکـی از مهـم ترین کارهاییسـت کـه باید انجـام بدیم. چطـور خودمون رو 
بهتـر کنیـم؟ من به شـخصه نمیتونم برای همـه نظر بـدم در نتیجه برای 
خـودم اینطـور عمـل میکنم که صبح پا میشـم. اول یکم حرکت کششـی 
تـوی تخـت انجام میدم. دوش میگیـرم . صبحانه میخورم و بعد پا میشـم 
میـام پـای سیسـتم که شـروع بـه کار کنـم. توی سیسـتمم برنامـه هایی 
مثـل eye leo دارم کـه زمـان بندی کنم هر چند دقیقه از پای سیسـتم 
پاشـم و زمانـی کـه دیگه کار میکنم شـبکه های اجتماعـی مو میبندم که 
مزاحـم زمـان کاریم نشـن. شـرکت های بزرگ تر سیسـتم هـای ارتباطی 
سـازمانی خودشـون رو دارن که خب اونجا باید بزنید بیزی هسـتید و اینا. 
بـرای دیگـر شـرکت هـا دیلی روتیـن یا همـون روتیـن روزانه هسـت که 
تـوی ۲۰ دقیقـه از تسـک ها و کارهاشـون صحبت میکننـد و میگن امروز 
میخـوان چیـکارا بکننـد . این جلسـات کـه الان مجازی شـده بـه صورت 

گـروه گـروه توی هر قسـمت شـرکت انجام میشـه .
جمع بندی

در آخـر ایـن نکتـه رو بگم که سـعی کنید همیشـه در زمانی که هسـتید 
بهتـر از زمـان قبـل تـون باشـید. سـن عـدده فقـط. چیـزی کـه بایـد یاد 
بگیریـم اینـه کـه از دیروزمون بهتر باشـیم. چه ۲۰ سـالت هسـت چه ۴۰ 
سـالت، زندگـی ادامـه داره و بایـد خودمـون رو بـرای روزهـای شـاد آماده 
کنیـم. اگـر احسـاس می کنید نیـاز به آمـوزش دارید یـا هرچیز دیگری 

خوشـحال میشـم کـه تـوی این مسـیر کمک تـون کنم.

در میــان همــه کتاب هایی که 
درباره اقتصاد نوشــته می شود، 
»دلبستگی های لجوجانه« کتابی 
اســت که تلاش می کنــد به ما 
بفهماند تنها یک هدف است که 
باید بیش از همه مورد توجه قرار 

گیرد؛ »حداکثرسازی رشد اقتصادی پایدار«.
 آقــای کوئــن می گویــد؛ البته هیچ ایــرادی نــدارد اگر 
سیاستمداران تمایل دارند به سایر معضلات اجتماعی توجه 
کنند، اما تا آنجا که به رفاه نوع بشر مربوط می شود هیچ راه 
بهتری جز رشد اقتصادی وجود ندارد. این نوشته به مرور و 
بررسی کتاب »دلبستگی های لجوجانه« نوشته تایلر کوئن 
می پردازد. چرا خواندن این کتاب مهم اســت؟ تایلر کوئن، 
اقتصاددان دانشگاه جرج میسون، با کتاب »دلبستگی های 
لجوجانــه« در این چشــم انداز مملــو از نااطمینانی های 

ناامیدکننده، با ارائه راهکاری بد وارد می شود. 
آن طور که او در این کتاب استدلال می کند، یک هدف است 
که باید بیش از همه مورد توجه قرار گیرد: حداکثرســازی 
رشد اقتصادی پایدار.اســتدلال کوئن بر مبنای سه فرض 
اصلی بنا شــده اســت. اولین فرض او این اســت که ثروت 
بهترین چیزی است که انسان ها تاکنون پدید آورده اند. اگر 
شما از زندگی بعد از سن ۳۰ سالگی، از نمردن از گرسنگی 
و قحطی، از اینکه لازم نیســت لباس های خود را با دســت 
بشــویید، از اینکه می توانید با عزیزانتان با موبایل صحبت 

کنید، از وجود وســایل تهویه مطبوع و از داشتن وقت آزاد 
برای خواندن مقاله هایی چون این لــذت می برید، در واقع 
شما از وجود ثروت منتفع شــده اید، یا از افراد، موسسات یا 
ایده هایی کــه آن را به وجود آورده اند، که شــایان قدردانی 

هستند.
فرض دوم کوئن به نتایج شــگفت انگیز رشد نمایی اشاره 
دارد. اگر دو دلار را در اولین مربع یک تخته شطرنج ۸ در ۸ 
قرار دهیم، چهار دلار را در مربع دوم، هشت دلار را در مربع 
سوم و همینطور ادامه دهیم، در مربع آخر این تخته بیش 
از تمامی چمن های موجود در ســطح کره زمین اسکناس 
دلار خواهد بود. حال اگر مربع های یک تخته شــطرنج را 
با سال های پشــت ســر هم جایگزین کنیم، و اسکناس 
دلار را با واحدهای »فــزون بر ثــروت« جایگزین کنیم، 
همانند اسکانس های دلار که در تخته شطرنج با سرعتی 
باورنکردنی انباشته شدند، »فزون بر ثروت« در طی زمان با 

سرعتی باورنکردنی انباشته خواهد شد.
تفاوت میان تخته شــطرنج و ثروت جهانی در این است که 
بر خلاف روند دو برابر شدن قابل پیش بینی اسکناس های 
دلار در هر مربع تخته شطرنج، نرخ رشد اقتصادی هر ساله 
تا میزان زیادی بر اســاس تصمیمات سیاستگذاری تغییر 
می کند. یک افزایش جزئی نرخ رشــد، برای مثال افزایش 
یک دهم درصدی در هر سال، ممکن اســت در کوتاه مدت 
زیاد به چشم نیاید، اما در بلندمدت به دلیل رشد نمایی به 

شدت مهم می شود.

پس از حذف روبیکا از چند مارکت اندروید ایراني؛ حالا گوگل پلي نیز اپلیکیشن روبیکا 
را حذف کرده است و امکان دانلود این برنامه از این بستر دیگر میسر نیست. روبیکا 
که این روزها به علت نقض حریم خصوصي افراد و ساخت پیج هاي ساختگي و بدون 
اطلاع از فوتبالیست ها و چهره هاي شناخته شده، زیر تیغ تند انتقادات بود از گوگل پلي 
حذف شد. به نظر مي رسد این اتفاق در پي شکایت کاربران و گزارش این اپلیکیشن 

توسط شاکیان رخ داده باشد. 

امیر هاموني، مدیرعامل فرابورس با اشاره به تفاهمنامه فرابورس و بورس دمشق افزود: 
طبق این تفاهمنامه شرکت هاي ایراني که در سوریه تولید مي کنند مي توانند سهام خود 
را در بورس دمشق معامله کرده و فرابورس نیز کار آنان را تسهیل کند. به گفته هاموني 
مراودات فرابورس با بورس دمشق در حال انجام است، بنابراین با فعال کردن این حوزه، 
شرکت هایي که در دمشق تولید دارند براي تأمین مالي مي توانند از ظرفیت هاي بورس 

سوریه براي پذیرش استفاده کنند.

تامين مالي خودروسازان ايراني از بورس دمشقحذف »روبيكا«  از فروشگاه هاي اپليكيشن
دورکــاری را

چطور بهتر گذراند؟

   کرونازدگی 

 دورنما
کارخانه دار 

فقط رشد و فقط رشد

نگاره

اقتصادچرخشی

برای سـاخت سـکوهای المپیک 
ویـژه  بـه  مـردم  کمـک  بـا 
از  دانش آمـوزان  و  دانشـجویان 
بطری هـای بازیافتـی و همچنین 
زباله های پلاسـتیکی صید شـده 

از دریـا اسـتفاده شـده اسـت. 
شـعار مراسـم افتتاحیـه المپیـک ریـو 
۲۰۱6 »حمایـت از محیـط زیسـت« بود. در کتابچه های مراسـم 
نوشـته شـده بـود که بـرای حفظ زمیـن سـبز، برزیل با داشـتن 
جنگل هـای انبـوه بهترین مکان اسـت و به گیاهان اجـازه زندگی 
بدهیـم. در قسـمتی از مراسـم افتتاحیـه بـه موضوع گرم شـدن 
کره زمین در سـال های گذشـته پرداخته شـد و اینکه این پدیده 
جـوی چـه عواقبـی را بـرای یخ هـای قطـب بـه همـراه خواهـد 
داشـت. هچنین در بلیـت افتتاحیه بازی های المپیـک ریو ۲۰۱6 
طـرح سـبز رنگـی از دو انسـان در طبیعـت همـراه بـا پرنـدگان 
قـرار داده شـده بـود کـه پیغـام کـره زمین سـبز را می رسـاند. از 
سـوی دیگر در مراسـم افتتاحیـه در کنار هر کـدام از پرچم داران 
۲۰6 کشـور حاضـر در آئیـن رژه، کودکانـی ۲۰6 گونـه گیاهی را 
در گلدان هـای کوچـک در دسـت داشـتند و کنـار پرچمـدار راه 

می رفتنـد.
اسـتفاده از مواد تجزیه پذیر در سـاخت نمادها، مراقبت و مدیریت 
نحـوه مصـرف انـرژی و تصفیـه آب مصرفـی دهکـده المپیـک و 
همچنیـن تاکیـد ویـژه بـر رعایـت مسـائل محیـط زیسـتی بـه 
وسـیله داوطلبان شـرکت کننـده در برگزاری ایـن المپیک باعث 
شـد تـا از المپیـک ریـو بـه عنـوان سـبزترین المپیک تاریـخ یاد 

شـود امـا ژاپنی هـا در المپیـک ۲۰۲۰ چنـد قـدم جلوتـر رفتند.

به این نمونه ها دقت کنید:
مشـعل المپیک از زباله هـای آلومینیوم خانه های موقتی سـاخته 
شـده اسـت. ایـن خانه ها پـس از زلزله بـزرگ در سـال ۲۰۱۱ در 

ژاپن سـاخته شـده بود و دیگر کاربردی مسـکونی نداشـتند.
بـرای سـاخت سـکوهای المپیـک بـا کمـک مـردم بـه ویـژه 
دانشـجویان و دانش آمـوزان از بطری هـای بازیافتـی و همچنیـن 
زباله هـای پلاسـتیکی صیـد شـده از دریـا اسـتفاده شـده اسـت.

از آلومینیوم هایـی کـه از سـاختمان های مسـکونی تخریب شـده 
در زلزلـه ۲۰۱۱ باقـی مانده بود نیز در سـاخت سـکوها اسـتفاده 

شـده است.
مدال هایـی کـه به ورزشـکاران اهـدا می شـود بازیافتی اسـت. در 
فراخوانی از سـوی مسـئولان از مردم خواسـته شد گوشی، تبلت، 
لپ تاپ، کنسـول بـازی و دوربیـن دیجیتال دور ریختنـی خود را 

دهند. تحویل 
طـی ۱۸ مـاه از آغـاز ایـن کمپیـن، بالـغ بـر ۴۷ هـزار و ۴۸۸ تن 
دسـتگاه الکترونیک به همراه بیش از ۵ میلیون دسـتگاه گوشـی 
موبایـل گـردآوری شـد کـه در نهایت، ۵ هـزار مدل بـرای اهدا به 

ورزشـکاران بازی هـای المپیک و پارالمپیک سـاخته شـد.
در خوابگاه هـای دهکـده المپیک برای اسـتراحت ورزشـکاران ۲6 
هـزار تخـت مقوایی قابـل بازیافت تهیه شـده اسـت. این تخت ها 

بسـیار سـبک، کاملاً مقاوم و البته بازیافتی اسـت.
بـه منظـور صرفه جویـی در انـرژی و جلوگیری از سـاخت و سـاز 

غیرضـروری فقـط ۸ مـکان جدید سـاخته شـده و  ۲۵ مـکان از 
۴۳ مـکان المپیـک و پارالمپیـک قبـل از بازیهـا وجـود داشـته 
اسـت. وسـائل نقلیه ای که بـرای جابجایی ورزشـکاران در دهکده 
المپیـک شـامل اتوبوس هـای برقـی اسـت. کامیون هـای مـورد 
اسـتفاده در این المپیک از سـوخت هیدروژنی اسـتفاده می کنند.
بسـیاری از سـازه ها، ابـزار و وسـایل موجـود در دهکـده المپیـک 
قابـل بازیافـت بـوده و بعـد از برگزاری مسـابقات جهـت مصارف 

دیگـر بازیافـت خواهد شـد.
ژاپنی هـا حتـی دسـته گلـی کـه بـه ورزشـکاران برنـده مـدال 
می دهنـد را هـم با الِمِان هـا و نشـانه های جذابی همـراه کرده اند. 
بـرای مثـال گل اسـتوما کـه به رنگ سـبز مایـل به زرد اسـت در 

فوکوشـیما پـرورش داده می شـود.
شـهری که بعد از سـونامی ویران شـد و نیروگاه مشـهور آن همه 
را فـراری داد. یـک شـرکت در این ناحیـه این گل را پـرورش داد 
و حـالا از ایـن طریـق بـه جهـان پیـام می دهنـد که فوکوشـیما 

زنده اسـت.
بخـش قابل توجهـی از انرژی بـرای توکیـو ۲۰۲۰ از طریق منابع 
تجدیدپذیـر از جملـه انـرژی خورشـیدی تامیـن می شـود. حتی 
چوب هایـی کـه از زبالـه هـای سـاختمانی و بریده هـای درختان 
در ژاپـن کنـار گذاشـته شـده اند بـرای تولید بـرق مورد اسـتفاده 

قـرار گرفت.
همین نکات نشـان می دهد که المپیک ۲۰۲۰ توکیو »سـبزترین 
المپیـک« تاریـخ اسـت و ژاپنی ها به همه نشـان دادنـد که »زباله 

طلاست«.

زباله طلاست؛ درس واقعی ژاپن ها

پرش به سمت قدرت

اکونومیست

حملـه شـی جین پینگ بـه غول هـای فنـاوری کشـورش احتمالا به 
یک خودکشـی منجر می شـود.هفته نامه اکونومیسـت نوشـت: از میان 
همـه دسـتاوردهای چین در دو دهه گذشـته، یکی از چشـمگیرترین 

آنهـا ظهـور صنعت فناوری این کشـور اسـت. 
علـی بابـا از دو برابر حجـم فعالیت های تجارت الکترونیکی نسـبت به 
آمـازون میزبانی می کند. تنسـنت با ۱.۲ میلیـارد کاربر، محبوب ترین 

سـوپر اپ جهان را اجـرا می کند. 
انقـلاب فناوری چین همچنین به چشـم اندازهای بلندمدت اقتصادی 
خـود در داخـل کشـور کمـک کرده اسـت، زیـرا به ایـن کشـور اجازه 
مـی دهـد فراتـر از تولیـد به حـوزه های جدیـدی ماننـد مراقبت های 
بهداشـتی دیجیتـال و هـوش مصنوعـی ورود کند. علاوه بر شـکوفایی 

چیـن، ایـن صنعت فنـاوری خیـره کننده همچنیـن می توانـد پایه و 
اسـاس به چالش کشـیدن برتری آمریکا باشـد. به همین دلیل اسـت 
کـه حملـه رئیـس جمهور شـی جیـن پینـگ به صنعـت فنـاوری ۴ 

تریلیـون دلاری کشـورش بسـیار تکان دهنده اسـت.
بیـش از ۵۰ اقـدام رگولاتـوری علیـه تعـداد زیـادی از شـرکت هـا بـه دلیل 
مجموعـه ای از جرایـم ادعایـی، از جرایـم مربـوط بـه ضد تراسـت گرفته تا 
نقـض داده ها انجام شـده اسـت. تهدید ممنوعیت ها و جریمـه های دولتی 
بر قیمت سـهام تأثیر گذاشـته و برای سـرمایه گذاران حدود ۱ تریلیون دلار 
هزینـه داشـته اسـت. هـدف فـوری آقای شـی ممکن اسـت مفلوک شـدن 
سـرمایه داران بزرگ و اعمال رگولاتوری سـفت و سخت و بیشتر بر بازارهای 
دیجیتالـی نافرمـان باشـد. امـا جاه طلبـی عمیق تـر حـزب کمونیسـت این 

اسـت کـه صنعـت را مطابق نقشـه کار خود بـه طور مجـدد طراحی کند.

سیاست صنعتی؛ قمار بزرگ چین

دفترکار
به کارتان نمی آید!

انصافاً »دفتر کار«، پدیده ای مدرن اسـت. 
مـا کارهایمـان را هـزاران سـال، بـدون 
وجـود »دفتـر کار« انجـام داده ایم. »دفتر 
کار« بمـدت یـک قـرن، اتـاق کوچـک 
سـاده ای در کنـار کارخانـه یا مغـازه بود. 
جایـی در طبقـه ی بـالای یـک نانوایـی، 
محوطـه ی انبـار یـا اتاقـی در کارخانه ی 
ریخته گـری. ویژگـی اصلی »دفتـر کار«، 
نزدیکـی اش به محل کار بود.ولـی در ۵۰ 
سـال اخیـر، کارمنـدان دفتری، بـه طور 
روزافزونـی، هرگـز حتـی روی کارخانـه 
را هـم نمی بیننـد. فرهنگ »دفتـر کار«، 
خود به خـود داشـت بـه چیـزی تبدیـل 
می شـد با لایه ای از کارمنـدان که حامی 
کارمنـدان دیگرنـد و آنهـا نیـز حامـی 
کارمندانی بودند کـه به افزایش بهره وری 
کارخانه کمک می کردنـد. هر کارخانه ای 

کـه فکـرش را بکنید.
فرهنـگ »دفتر کار«، بر اسـاس مجاورت 
دلیـل  بـه  گرفـت.  شـکل  فیزیکـی 
وجـود ارتباطـات کتبـی بسـیار زمان بـَر 
)مثـلًا یـک هفتـه بـرای یـک نامـه( و 
ارتباطـات الکترونیـک ضعیـف، مـا اقدام 
اداری«  »سـاختمان های  سـاختن  بـه 
متشـکل از لایه هایـی از سلسـله مراتبِ 
در حـال تکامـل کردیم.ولی بعد، کارخانه 
بازهـم دورتـر شـد. اکثـر مدیـران عامل 
از  حتـی  هرگـز  بـزرگ،  شـرکت های 
همـه ی کارخانه هـا، خرده فروشـی ها یـا 
مراکـز توسعه شـان، بازدیـد هـم نکـرده 
بودنـد. یعنـی اگـر تعـداد کارخانه هـای 
شـما از یـک تعـدادی بالاتـر می رفـت، 
بـه این معنا بـود که اهمیتی نـدارد کجا 
بالاخـره در  مدیریـت می کنیـد. چـون 
اکثـر آنهـا حضـور نخواهید داشـت. بعد، 
ایمیـل، ارتباطـات کتبـی را پررنگ تـر و 
سـریع تر کـرد. پیام رسـانی بـدون نیـاز 
بـه همزمان سـازی، زمـان را از معـادلات 
حذف کـرد و بعـد، Zoom به این معنا 
بود کـه مکان نیـز اهمیت زیادی نـدارد.
در ۱۸ ماه گذشـته، خیلی از ما احسـاس 
جدا افتادگی از دفتر کارمان را داشـته ایم. 
بـا اینحـال، اینکـه خیلـی از سیسـتم ها 
چقـدر سـریع تر و موثرتـر شـده اند، بـه 
راحتـی از نظرهـا دور مانـد. حـالا، ایـن 
سیسـتم ارتباطـات نیسـت که مـا را عقب 
نگـه مـی دارد، بلکه ایـن عدم تمایـل ما به 
تغییریافتـن در هماهنگی بـا همکاران مان 
بـا  را  خـود  سـازمان ها  از  برخـی  اسـت. 
کار اجبـاری در خانـه، از طریـق برگـزاری 
جلسـات بی پایان Zoom انطبـاق دادند. 
روشـی بـرای حضـور، آنهـم بـا تکنولوژی 
بـالا. چهـل سـالِ گذشـته بـه مـا آموخته 
اسـت کـه آن تکنولـوژی کـه بیشـترین 
اختـلال را در کار صنایـع ریشـه دار ایجـاد 
می کند، سـرعت اسـت. سـرعت ارتبـاط با 
همـکاران، بـا تأمین کننـدگان و بیشـتر از 
همه، با مشـتریان. سـرعت تصمیم گیری، 
و  هدررفتـه  هزینه هـای  نادیده گرفتـن 
اقدامات هماهنگ. اینترنت باعث پیشرفت 
همـه ی این هـا شـد و مـا تـازه متوجـه 
شـده ایم کـه »سـاختمان اداری«، همـه ی 
این موارد را عقب نگه داشـته بود.بسـیاری 
از مـردم بـه عنـوان موجـودات اجتماعـی، 
احتیاج خیلی بیشـتری برای رفتن به یک 
مـکان، عضوشـدن در یک گروه، احسـاس 
تعلق داشـتن و یافتن معنا دارنـد. ولی اصلًا 
معلوم نیسـت که »سـاختمان های اداری« 
متعلق بـه دوران ۱۹۵۷ بهترین روش برای 

حل ایـن مسـائل مردم باشـند.
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